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Delegațiile celor patru 
mari puteri la conferința de 
ia Geneva a miniștrilor Afa
cerilor Externe.

1) Delegația U.R.S.S. 
frunte cu V. M. Molotov.

2) Delegația S.U.A. 
frunte cu J. F. Dulles.„

3) Delegafia Angliei 
frunte cu H. Mac Millan.

4) Delegația Franței 
frunte cu A. Pinay.
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Roadele prieteniei TELEGRAMĂ

Din timpuri yechi, oameni mo
dești. cu dragoste de patrie, au 
notat zi de zi fapte din istoria po
porului în mijlocul căruia trăiau. 
Datorită acestor cronicari, prin pa
ginile de viață descrise de ci, pu
tem cunoaște astăzi multe din tre
cutul țării noastre.

Cu același interes răsfoim astăzi 
și o cronică a zilelor noastre. O 
cronică a zilelor care, deși trăite de 
noi, ne împrospătează multe fapte 
de seamă, ne înfățișează adîncile 
transformări petrecute în viața po
porului nostru. O astfel de cronică 
s-a scris și se scrie încă. Autorului 
ei nu-i este însă de loc ușoară 
această muncă. El trebuie să cu
prindă toată bogăția de evenimente 
care a» schimbat și schimbă țara 
din temelii, îi trebuie o mare pu
tere de discernămînt în alegerea ce
lor mai importante fapte.

Și cronica zilelor noastre este 
vastă, cu multe volume. Toate 
groase, cu capitole pline de date 
bogate. Unul din capitole începe cu 
niște cifre: 4.856 vagoane cocs, 150 
vagoane diferite produse chimice, 
aproape 2.000 vagoane fier, 500 
vagoane uleiuri speciale, etc. Dar 
ce reprezintă oare aceste vifre ? 
Cronicarul nu a făcut altceva decît 
să le copieze dintr-un registru Din 
registrul magazionerului șef de 
la gara Socola Roșie — Iași. Sînt 
doar citeva din produsele sosite 
în țară din Uniunea Sovietică în 
uitimele 3 luni, prin acest punct. 
Este locul unde își dau intîlnire 
tractoare din Stalingrad, aparate și 
mașini din Leningrad, automobile 
din Gorki, minereu din Krivoi Rog, 
etc.

Sorbind din înțelepciunea poporu
lui, cronicarul numește acest punct 
de frontieră „la porțile prieteniei". 
De fapt, aci nu e nici o poartă. De 
jur, împrejur, cit cuprinzi cu ochii e 
mai mult cîmpig. Și totuși acestui 
loc oamenii i-au spus cu tîlc „la 
porțile prieteniei".

Dar cronicarul nu s-a mulțumit 
numai cu atit. El a urmărit materiile 
prime, prefabricatele și mașinile 
construite de oamenii sovietici mai 
departe. La cuptoarele de la Re
șița și Hunedoara, în nenumărate 
uzine metalurgice, în noile centrale 
electrice intrate în funcțiune în 
acești ani, în abatajele minelor din 
Valea Jiului, în schelele petrolifere. 
Și peste tot se vădesc roadele prie
teniei cu marele popor sovietic. Din 
nou graiul sobru al cifrelor cuprinse 
în cronica zilelor noastre vorbește 
m mod elocvent despre economia 
noastră națională care se dezvoltă 
în ritm vertiginos, ca rod al spri
jinului Uniunii Sovietice și al rela
țiilor de intr-ajutorare cu țările 
democrat-populare. In anul 1955, 
cu 3.900.000 tone țiței mai mult ca 
în 1938. cu 3.500.000 tone mâi mult 
cărbune, cu 501.000 tone mal mult 
oțel, cu 3.200.000.000 kW ore 
mai multă energie electrică, cu 
141.000.000 m.p. mai multe țesături 
de bumbac.

Pe multe pagini cronica ne vor-

bește și despre noile ramuri in
dustriale 
populare. Industria de utilaj petro
lifer, industria electrotehnică, indus
tria de tractoare și mașini agri
cole sînt capabile astăzi să acopere 
o mare parte din necesarul de uti
laj și mașini. Pe această bază 
s-a asigurat și o puternică creștere 
a producției agricole. Cele 9.040.000 
tone cereale planificate pentru ulti
mul an al cincinalului au fost rea
lizate încă din 1954.

Aceasta este o parte a tabloului 
Pe care ni-1 înfățișează cronica zile
lor noastre. El contrastează puter
nic cu Romînia din trecut, țară a- 
grară înapoiată, frînată în dezvolta
rea ei de faptul că se afla în situa
ția de semi-colonie, țară care im
porta 95 la sută din mașinile nece
sare. Tabloul de astăzi al construc
ției noastre economice socialiste 
poartă, în orice colț al țării, în fie
care fabrică nouă, pe fiecare șantier, 
amprenta unei cauze scumpe po
porului muncitor. Aceasta este cau
za industrializării. Partidul nostru, 
cîrmaci înțelept al poporului, rezol
vă cu succes această sarcină com
plexă și de mare însemnătate. Iar 
rezultatele remarcabile dobîndite 
pînă acum sînt fructe ale ajutorului 
economic reciproc dintre țările lagă
rului socialist si în primul rînd al 
ajutorului Uniunii Soviet're. M<*-- 
citor șj inginer, om de știință și ță
ran muncitor, cu toții văd in cola
borarea intre țările lagărului socia
list — bazată pe egalitate în drep
turi. ajutor reciproc și respectarea 
suveranității naționale. — o premi- 
ză hotărîtoare a avîntului nostru e- 
coiiomic, a întăririi independenței 
țării.

Acest capitol al cronicii zilelor 
noastre ne vorbește, în paginile 
sale, tocmai despre acest nou tip de 
relații de prietenie frățească și de 
încredere între state, relații apărute 
în viața internațională odată cu 
formarea lagărului socialist. Aci, 
cronicarul amintește de una din pu
ternicele dovezi ale acestui nou tip 
de relații. Este vorba de comunicatul 
cu privire la acordarea de către 
U.R.S.S. a ajutorului tehnico-știin- 
țific unor state — printre care și 
țara noastră —- pentru folosirea e- 
nergiei atomice în scopuri pașnice. 
Un stat mare și puternic ne ajută 
să ne bucurăm de roadele unei des
coperiri științifice menită să revo
luționeze tehnica, situind țara noas
tră printre primele state din lume 
care beneficiază de ea.

Poporul romîn este fericit că se 
poate bucura din plin de relațiile 
frățești statornicite între țările la
gărului socialist, 
inimă poporului 
sprijinul acordat, 
din patria noastră 
dri că această colaborare frățească 
a rodit în țară fructe bogate. Este 
capitolul pe care cronicarul zilelor 
noastre îl intitulează „Roadele prie
teniei". El a putut fi scris dat fiind 
că acum 38 de ani muncitorii și ță
ranii din Rusia au înfăptuit prima 
revoluție proletară victorioasă. .

create în anii puterii

Afulțumind din 
sovietic pentru 
oamenii muncii 

liberă sînt mîn-

Scriitorului academician Mihail Sadoveanu
Iubite tovarășe Sadoveanu,
Comitetul Central al Partidului Muncitoresc Romîn, Consiliul de Miniștri al Republicii Populare 

Romîne și Prezidiul Marii Adunări Naționale a R.P.R. vă felicită călduros cu prilejul împlinirii a 75 de 
ani și vă trimit un fierbinte salut tovărășesc.

urăm viață lungă, sănătate și noi succese în munca dumneavoastră (literară și în activitatea 
închinată ridicării culturale a poporului romîn și construirii socialismului în scumpa noastră

Vă 
obștească, 
patrie.

COMITETUL CENTRAL AL P.M.R.
CONSILIUL DE MINIȘTRI AL R.P.R. 

PREZIDIUL MARII ADUNĂRI NAȚIONALE A R.P.R.

La aniversarea lui Mihail Sadoveanu
Sadoveanu împlinește astăzi 75 de ani.Mihail

Cu deosebită dragoste și recunoștință se îndreap
tă in această zi, către marele scriitor și cetățean, 
gîndurile noastre, ale milioanelor de cititori ai o- 
perelor sale.

Mai bine de jumătate de veac, mii și mii de oa
meni simpli au învățat din cărțile lui Mihail Sa
doveanu să-și iubească poporul, să-l înțeleagă și 
să lupte pentru fericirea lui, aidoma atîtor eroi 
nemuritori ai operei marelui scriitor.

Aplecați deasupra cărților lui Mihail Sadoveanu, 
milioane de oameni, răspîndiți pe întreaga față a 
pămîntului, au suferit odată cu Alexandru și Ni- 
coară Potcoavă și cu Vitoria lui Nechifor Lipan, 
au cinstit împreună cu răzeșii moldoveni în ograda 
hanului Ancuței bărdace cu vin vechi de Cotnari 
sau din țara de jos. Și nu puțini au înțeles, gin- 
dind la firea aprigă — și blinda în același timp — 
a acelor răzeși, secretul marilor prefaceri petrecute 
în acești din urmă ani pe plaiurile pe care cîndva 
a hălăduit după bouri și mistreți, căutindu-și dra
gostea sau luptind cu osmanliii, Jderul cel mititel.

Și mai încoace, spre vremurile noastre, oamenii 
din cele patru colțuri ale lumii au cunoscut prin 
Mitrea Cocor, pe aceia care au pus umărul la făuri
rea unei vieți noi și au mulțumit maestrului pen
tru marea și noua lui carte pe care au socotil-o 
o armă de nădejde în lupta împotriva celor care 
vor să întunece viața lor.

Creator de chipuri nemuritoare, Mihail Sadovea-

nu a fost pentru noi toți — și va rămine și pentru 
generațiile ce vor veni — un exemplu al scriito
rului care și-a închinat întreaga sa viață și ope
ră cauzei poporului său, victoriei celor buni împo
triva împilării și nedreptății. Avind rădăcinile a- | 
dine înfipte în realitatea istorico-socială a patriei, 
opera lui Mihail Sadoveanu a devenit ca nici o 
alta un bun al întregului popor, bun îndrăgit și 
îngrijit ca o floare scumpă de milioane și milioane 
de grădinari. Căci aproape nu există astăzi pe în
tinsul patriei casă în care să nu găsești cel puțin 
un volum de Sadoveanu, nu se află comună din 
cele citeva mii ale țării în care să nu fie cunoscut 
Mitrea Cocor, să nu fie îndrăgit Nicoară Potcoavă.

Păstrînd în întreaga sa viață o atitudine demo
cratică, neabătîndu-se nici o clipă de pe drumul 
dragostei pentru poporul său, demascînd cu ascu
țime pe dușmanii de moarte ai acestuia, fasciștii, 
Mihail Sadoveanu s-a înscris în inimile cetățenilor 
patriei noastre nu numai ca un mare scriitor, dar 
și ca un mare cetățean.

Pentru marea bucurie pe care fiecare cititor o 
trăiește citind cărțile lui Mihail Sadoveanu, pen
tru marea dragoste cu care Sadoveanu și-a dăruit 
și-și dăruie marele său suflet și întreaga lui pu
tere de muncă poporului, pentru opera sa nemuri
toare și dragă, noi urăm astăzi scriitorului și ce
tățeanului Mihail Sadoveanu, maestrului și mare
lui inginer al sufletelor omenești, ani lungi, fericiți 
și rodnici!
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In cinstea zilei de 7 Noiembrie
și a Congresului partidului

 . . ,i ■ ■— .        ■ ■■-■ ■ —— —»r

Laminate peste plan
REȘIȚA. — Laminatorii de la Com

binatul Metalurgic din Reșița desfă
șoară cu avînf sporit întrecerea so
cialistă în cinstea zilei de 7 Noiem
brie și a Congresului partidului. Ei au 
încheiat luna octombrie cu realizări 
care întrec cu mult pe cele obținute 
pînă acum. Astfel, colectivul care lu
crează la linia mijlocie a dat în luna 
octombrie cu 9,4 la sută mai multe 
laminate decît prevedea planul, iar 
laminatorii de la linia reversibilă au 
realizat, datorită aplicării metodei 
graficului orar, o depășire de plan 
de 5 la sută. Dintre echipele care lu
crează la linia reverșibilă cele mai 
mari realizări le-au obținut cele con
duse de Ion Lepa Andreas și Trăian 
Zimbran, care și-au întrecut normele 
cu 23 și respectiv 17 la sută.

Fabrica de încălțăminte „Kirov 
și-a îndeplinit cincinalul

In cinstea zilei de 7 Noiembrie și a 
Congresului partidului, colectivul fa
bricii de încălțăminte „Kirov“ din Ca
pitală și-a îndeplinit planul cincinal 
la valoarea producției globale cu 58 
de zile înainte de termen. In acest 
an întreprinderea „Kirov" produce cu 
125 la sută mai multă încălțăminte 
confecționată manual, cu 11 la sută

mai multă încălțăminte lucrată meca
nic, cu 66 la sută mai multe articole 
de marochinărie și cu 237 la sută mai 
multe harnașamente decît în primul 
an al cincinalului. Productivitatea 
muncii a sporit în acest an cu 12,1 
la sută fată de anul 
de cost a fost redus 
față de anul 1954.

Academia R.P.R. cinstește aniversarea 
Marii Revoluții Socialiste din Octombrie

Academia Republicii Populare Romî- 
ne a ținut vineri după amiază o șe
dință festivă consacrată celei de a 
38-a aniversări a Marii Revoluții So
cialiste din Octombrie. Au partici
pat academicieni, în frunte cu acad, 
prof. C. I. Parhon, președinte de o- 
noare al Academici R.P.R., membri co
respondenți. cercetători științifici din 
cadrul institutelor Academiei R.P.R. 
și numeroși alti oameni ai științei, 
artei și culturii.

Au fost de fată tovarășii. Miron 
Censtantinescu, orim vicepreședinte al 
Consiliului de Miniștri, S. Bitghici, 
vicep-eședinte al Consiliului de Miniș
tri. .1. Fazekaș,, secretar al C.C. al 
P.M.R.. Constanta Crăciun, ministrul 
Culturți, acad, llie Murgulescu, minis
trul In.văță.mîntului și alții.

Au participat V. I. Barahnin, A, S. 
Kriucikov și F. A. Kukareko, primi 
secretari ai Ambasadei Uniunii Sovie
tice și alți membri aj Ambasadei.

In prezidiul ședinței au luat Joc to
varășii academicieni Traian Săvules
cu. președintele Academiei R.P.R., dr. 
Ștefan Milcu, secretar prim al Acade
miei R.P.R., S. Stoilov, Barbu Lă- 
zăreanu, Gh. Macovei, M. Ralea, Ior
gu Iordan și Al. Sanie'evici.

Cuvîntul de deschidere a fost rostit 
de acad. prof. Traian Săvulescu, pre
ședintele Academiei R.P.R.

Apoi acad. Atanase Joja a prezen
tat comunicarea intitulată „A 38-a a- 
niversare a Marii Revoluții Socialiste 
din Octombrie".

Comunicarea .a fost ascultată cu viu 
interes de asistentă.

In încheierea ședinței, acad. Șt. Mil
cu a dat citire unor telegrame adre
sate de Academia R.P.R. către A. N. 
Nesmeianov,. președintele Academiei 
de Științe a U.R.S.S., Gh. Gheorghiu- 
Dej, prim secretar al C.C. al P.M.R., 
dr. Petru Groza, președintele Prezi
diului Marii Adunări Naționale și Chi- 
vu Stoica, președintele Consiliului de 
Miniștri.

Textul telegramelor a fost adoptat 
de cei prezenți cu vii și îndelungate 
aplauze.

De asemenea. Academia R.P.R. a 
adresat cu acest prilej, telegrame că
tre președinții Academiilor de științe 
din republicile unionale sovietice și 
altor conducători de instituții științi
fice din U.R.S.S.

(Agerpres)

Adunări festive în întreprinderi și instituții
La uzinele ,.7 Noiembrie"

După terminarea primului schimb, 
textilistele uzinelor ,7 Noiembrie" din 
Capitală s-au îndreptat spre sa’a de 
festivități1 pentru a participa la aduna
rea consacrată zilei de 7 Noiembrie, 
al cărei nume este purtat cu cinste de 
întreprinderea unde ele lucrează.

Tov. Valeria Becher, secretar al 
organizației de partid din întreprin
dere, a vorbit desore importanta is- 
torico-mondială a Marii Revoluții So
cialiste din Octombrie și despre reali
zările obținute de oamenii sovietici în 
construirea societății comuniste. Anoi, 
tov loja Fekete, directorul uzinelor, 
a anunțat rezultatele obținute de 
tiliști în schimbul de onoare.

bhie — sărbătoare căreia ei i-au în
chinat realizări deosebite.

Cu acest prilej, tov. Elena Iordă- 
chescu, prim secretar al Comitetului 
raional Lenin al P.M.R., a vorbit de
spre mărețele realizări dobîndite de 
popoarele Uniunii Sovietice pe drumul 
deschis de Revoluția Socialistă 
Octombrie.
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La uzinele „Mao Tze-dun“
de 

teh- 
din 
fes-

Terminînd munca în schimbul 
dimineață, muncitorii, inginerii și 
nicienii uzinelor „Mao Țze-dun" 
Capitală s-au adunat în sala de 
tivități unde a avut loc adunarea con
sacrată celei de a 38-a aniversări a 
Marii Revoluții Socialiste din Octom-

La întreprinderea 
„Electromagnetica"

Vineri după amiază. în sala de 
tivități a întreprinderii „Electromag
netica" din Capitală s-au adunat sute 
de muncitori și tehnicieni pentru a 
sărbători cea de a 38-a aniversare a 
Marii Revoluții Socialiste din Octom
brie. Ei au venit la această festivi
tate cu însemnate succese. Angajamen. 
tele luate în cinstea marii sărbători 
au fost îndeplinite.

La Asociația corespondenților 
presei străine în R. P. R.

La Asociația corespondenților presei 
străine în R.P R. a avut loc vineri

seara, o reuniune închinată celei de 
a 38-a aniversări a Marii Revoluții 
Socialiste din Octombrie.

Au fost prezenți membrii Asocia
ției, precum și numeroși invitați, re
dactori ai ziarelor și revistelor din 
București.

A. N. Gonciaruk, secretar al Amba
sadei Uniunii Sovietice, a făcut o 
expunere despre marea sărbătoare a 
poporului sovietic și a întregii ome
niri muncitoare.

Reuniunea a decurs î-ntr-Q 
ră de caldă prietenie.

*
Adunări festive în cinstea 

7 Noiembrie a:i mai avut loc 
cile: „Gh. Gheorghiu-Dej", 
Roșie", „Vasile Roaită", 
Capitală, la uzina de 
„Ernst Thâlmann" din Orașul Stalin, 
la uzinele „Iosif Rangheț", „Gheorghi 
Dimitrov", „30 Decembrie", „Teba" și 
Atelierele C.F.R. din Arad, fabrica „Țe
sătura" din Iași, uzinele „înfrățirea" 
din Oradea și în alte întreprinderi 
din Capitală și provincie, A

atmosfe-

zilei de 
la fabri- 
„Flacăra 

Kirov". din 
tractoare

(Agerpres)

1951, iar prețui 
cu 6,2 la sută

Importante succese 
obținute în ziua schimbului de onoare

LA HUNEDOARA

HUNEDOARA (de Ia coresponden
tul nostru). — Cele 3 schimburi de 
Iurnaliști de la furnalul nr. 6 al com
binatului siderurgic „Gh. Gheorghiu- 
Dej" din Hunedoara au dat — în ziua 
schimbului de onoare — însemnate 
cantități de, fontă peste plan.

In această zi membrii brigăzii pe 
care o conduce maistrul Leonida Da- 
videscu au obținut cea mai mare pro
ducție de fontă. Ei au elaborat cu 
22,84 la sută mai multă fontă decît 
prevedeau sarcinile de plan.

Pe întregul furnal planul a fost de
pășit în ziua respectivă cu 12,16 la 
sută.

29 de metri mai mult, Iar brigăzile de 
escavatoriști conduse de Marcu Rai- 
covici și Nicolae Cîmpea-nu au esca- 

cu 5 metri cubi mai mult steril.
■ I

vat

LA FABRICA „SIMO GEZA" 
DIN TG. MUREȘ

LA BICAZ
I

l
In schimbul de onoare organizat pe 

șantierul hidrocentralei „V. I. Lenin"- 
Bicaz, brigada condusă de Gavrilă 
Pașca de la tunel intrare a săpat cu

i

Muncitorii fabricii de mobilă „Si- 
mo Geza" din Tîrgu Mureș au reali
zat planul global de producție în ziua 
schimbului de onoare în proporție de 
102,7 la sută.

LA „DOBROGEANU GHEREA"- 
ORADEA

ORADEA (de la corespondentul 
nostru). — La fabrica de încălțăminte 
„Dobrogeanu Gherea" în ziua schim
bului de onoare, planul producției 
globale a fost depășit cu 42 la sută, 
evidentiindu.se în mod deosebit mun
citorii secției croit.

★

sărbătoare 1 
Vestea răsipîndită prin me- 
galoanele stației de radioam
plificare s-a făcut auzită în 
tot orrșul. Făuritorii meta
lului de la Reșița, oțelarii, 
furnaliștii, laminatorii, con
structorii de mașini, și-au în
deplinit planul cincinal cu 
două luni și ceva înainte de 
termen. Firește că acesta e 
un prilej de mare bucurie. 
De aceea oțelarii din ech:pa 
lui Bădescu, furnaliștii care 
muncesic sub conducerea 
bătrînului maistru Obra- 
dovici, ca și ceilalți munci
tori ce lucrează în secțiile 
combinatului metalurgic din 
Reșița și-au strîns cu căl
dură mîinile, s-au felicitat 
pentru succesele dobîndite, 
urîndu-și 
munca ce 
de zi.

Eram în
țelărie, cînd s-a petrecut 
cest eveniment de seamă. 
Stăteam, priveam și în ace
lași timp mă bucuram lao-

noi izbînzi 
o desfășoară

combinai, la

în 
zi

o- 
a-

mlcienii Șt. Milcu, secretar prim al 
Academiei R.P.R., M. Railea, Iorgu 
Iordan și S. Stoilov, prof. univ. N,. 
Sălăgeanu, membru corespondent al 
Academiei R.P.R. și alții.
■ Ambasadorul Stoian Pavlov a tnmî- 

,nat acad. prof. Traian Săvulescu 
și acad. Mihail Sadoveanu diplomele 
de onoare de membri corespondenți ai 
Academiei de Științe a R.P. Bulgaria.
- Luînd cuvîntul acad. Ml Sadovea

nu și acad., prof. T. Săvulescu au 
mulțumit pentru distincția acordată.

(Agerpres)

Vineri dimineață a avut loc la Am
basada R.P. Bulgaria la București 
solemnitatea înmînării diplomelor de 
onoare de membri corespondenți ■ ai. 
Academiei de Științe a R.P. (Bulga
ria, academicienilor Traian Săvules- 
,cu,« președintele Academiei R.P.R. și 
Mihail ‘ Sadoveanu, vicepreședinte al 
Academiei R.P.R.

La solemnitate au iuat parte amba
sadorul ■ R.P. Bulgaria la București, 
Stoian Pavlov și alți membri .ai.'Am-' 
basadei. Au participatacad.C.T. Par-, 
hon, M. Roșianu, Sorin Toma, acade-

★

pa cn
★ srji

LOCOMOTIVA
otelarii de acestlaltă cu 

succes.
- Ei, 

cum se 
la noi numărătoarea 
cilor, se

— Da, așa-i, completă 
șeful de echipă Ion Bădes- 
cu. Anul acesta am avut 
multe izbînzi. Uite colo — 
continuă el, cuprinzînd cu 
privirea panorama combi
natului — hala nouă de la 
laminoare e aproape gata, 
turnătoria de precizie a în
ceput să lucreze de minune, 
iar cuptorul cel nou de la 
noi de la 
nează din 
zice că se 
bătoare și 
tive.

— Dar
— Cum, nu știți ? Se con

struiește cea de a o mia lo
comotivă.

Fabrica de locomotive e 
mare, ca oricare altă fabri
că care construiește aseme
nea mașini, iar construcția 
unei locomotive- nu e un

e toamnă și după 
vede a început și 

bobo- 
fălea un oțelar. 

așa-i,

oțelărie funcțio- 
plin. Acum se 

pregătesc de săr- 
cei de la locomo-

lucru ușor. Gîndițl-vă numai 
că pentru o singură loco
motivă trebuie executate 
peste 2300 de desene și peste 
20.000 de repere. De aceea 
bucuria constructorilor de 
aici prilejuită de construcția 
celei de a o mia locomotivă 
e mare. Pentru a ajunge la 
acest rezultat colectivul fa
bricii a depus eforturi 
ruitoare.

Am vizitat fabrica și 
discutat despre aceste 
bleme cu tov. Francisc 
nian, maistru la hala
montaj. Din cele ce-mi po
vestește dînsul aflu istoria 
locomotivelor construite la 
Reșița. O mie de locomotive ! 
Ce înseamnă asta? Inchipui- 
ți-vă un tren alcătuit numai 
din locomotive care se înși- 
ruie pe o - • ••■
peste 20 km. Dar ce for
ță reprezintă acestea? Sute 
de mii de
„cai" care a'eargă cu 80 de 
km. pe oră pe liniile ferate 
ce împînzesc țara de-a lun
gul și de-a latul.

La obținerea acestui suc-

distanță de

am 
pro- 
Kre- 

de

de a 
din 
au 

echi- 
K'ein,

Iată bunăoară, cei de 
„I. M. B. Timișoara" 

ne-au trimis pompele de

cai putere,

sta

ces au contribuit construe- „ 
torii de aici. Care? Toți lao- ]a 
Lilță. Iată-1 bunăoară pe i.......  ....... .

cazangiul loșif Lang. El lu- uns, de *lâ uzinele ”'23 Au
gust" din București, ne-au 
venit frinele, iar de la „Re
publica" țevile necesare. Și 
fiindcă toate aceste piese 
ne-au fost trimise mai de
vreme decît prevedeau con
tractele, noi am putut fermi, 
na locomotiva acum și nu la 
sfârșitul luj decembrie cum 
era stabilit în plan.

Intr-adevăr, cea de a o 
mia locomotivă e gata. lat-o 
pe o linie din fața fabricii. 
E vopsită frumos și stă gata 
de drum. Tăblițele cu indi
cațiile necesare „Reșița" și 
„Depoul Craiova" (pentru a- 
cest depou a fost repartizată) 
au fost rînduite alături de 
nr. locomotivei 150.105. Co
misia de control a sosit Un 
fluierat prelung vestește că 
a mia locomotivă a plecat în 
probă pe distanța Reșița-Ca- 
ransebeș-Timlșoara.

Locomotiva păcii, așa cum 
o denumesc constructorii, a 
pornit la drum.

D. TARNAUCEANU

crează mai de mult aici la 
Reșița. In fiecare locomoti
vă din cele o mie este și o 
parte din contribuția 'ui. In 
celelalte secții ale fabricii în- 
tîlnești oamenii din echipe’e 
Iui Iosif Șnaider și Alexan
dru Nedelcu, care și-au rea
lizat sarcinile ce le reveneau 
pentru construcția celei 
o mia locomotivă încă 
luna august. Cu spor 
lucrat și cazangiii din 
pele conduse de Ștefan I 
Toma Vinterlik, Petru Dim- 
periu, Carol Mogoș, loșif 
Haidu, precum și lăcătușii 
montori Francisc Landovs- 
chi, Nicolae Melnic, Carol 
Strama și mulți alții.

După ce mi-a povestit 
despre munca acestor oa
meni, tov. Krenian vor
bește și despre contribuția 
pe care au dat-o la construc
ția celei de a o mia locomo
tivă colectivele altor între
prinderi. , <

evidentiindu.se
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Popas pe valea Frumoasei
Am urmărit anul acesta pe Valea 

Frumoasei, lingă apele învolburate 
ale Sebeșului, metamorfoza lentă a 
toamnei.

Ca atinse de aripa unei păsări 
măiastre creștetele fagilor se împodo
besc cu broboade portocalii. La baza 
coroanelor frunzele își mențin încă 
verdele lor lucios. Dar dacă iai seama, 
chiar a doua zi. portocaliul din creștet 
Coboară spre mijlocul și poalele frun
zișului. Creștetul își schimbă iar în
fățișarea : din portocaliu cu ciucuri de 
flacără roșie-aprinsă broboada ia cu
loarea brun-roșcată a bronzului pe 
care a început să se distingă patina 
timpului.

In dantela zimțată a fagilor zăreșiti 
fci-colo siluete grațioase de mesteceni. 
La aceștia evoluția e simplă și sur
prinzătoare. Intr-o singură noapte 
frunzele tremurătoare în formă de 
inimă ale arborelui, din verde argin
tiu, capătă dintr-odată culoarea lămî- 
ipi. In mijlocul arboretului, doar ste
jarul își menține o vreme verdele me
talic al frunzișului pentru ca mai apoi 
să se lase și el doborît de rînduiala 
implacabilă a firii.

Vrăjit de dulceața priveliștii mi-am 
reamintit o istorisire a unuia din eroii 
cărții lui Mihail Sadoveanu — „Va
lea Frumoasei". Badea Toma Orășa- 
nu trăitor în împrejurimile Sebeșului. 
Frumoasei știa o poveste de demult pe 
care o auzise de la un uncheș al său 
pe nume Ignat Barbă-lată.

Spunea acest uncheș că undeva a- 
proape de apele Frumoasei s-ar afla 
o punte de trecere spre un tărîm mi
nunat, scăldat în lumină lină, cu ar
bori fermecați împodobiți de-a pururea 
de muguri, cu vînat bogat neatins de 
mîna oamenilor, cu cocoși sălbatici și 
cu ciute liniștite.

Spre acel tărîm de alinare în care 
nimerise odinioară întîmplător Ignat 
Barbă-lată încerca să răzbească din 
tinerețele sale badea Toma Orășanu, 
truditorul obidit din pădurile Sebeșu
lui.

Pe atunci, acum mai bine de un 
sfert de veac oamenii de aici, semenii 
lui Toma Orășanu nu izbuteau să 
descopere că adevăratul ,,-rai pe pă- 
mînt“ se află chiar la doi pași de ei 
în bogata și fermecătoare vale a Fru
moasei.

Străine erau bogățiile locului de 
baștină muncitorilor de la „Petroșa- 
na“, societate care jeluia fără milă 
pădurile ținutului; șugăgenilor care 
își începeau în fiecare primăvară exo
dul spre locurile de văratic purtîn- 
du-și gospodăria pe spinările căluților 
de munte și ale asinilor, le lipsea 
atunci voia bună și putința să se o- 
prească o clipă ain mers, să-și înalte 
frunțile spre crestele munților și să 
spună din adîncul inimii : „Mîndrii 
mai sînt munții noștri 1“ Pe atunci 
rîul acesta al Frumoasei, „nu-și ilus
tra numele" așa cum notează plin de 
amărăciune în cartea 6a Mihail Sado
veanu.

In locul de baștină al lui Toma O- 
rășanu, al lui Broz și al urmașilor ve
chilor carintieni așezați aici din ve
chime la munca pădurilor prind as
tăzi să se desfacă mugurii înoirii.

In toamna aceasta Șugagul a trăit 
o nouă bucurie. Celor șase școli ele
mentare risipite pe povîrnișurile mun
ților în șase așezări omenești li s-a 
adăogat nu demult a șaptea școală. 
Copiii de pe Valea Frumoasei cărora 
le erau peste mînă școlile de la Jidoș- 
tina și Tău au acum școala și învăță
torul lor în localitatea care nu se 
află pe nici o hartă a patriei și care 
își păstrează încă numele după acela 
al unui om din partea locului: „La 
leac”.

Am văzut la Șugag internatul 
școalei elementare de șapte ani. Co
piilor de munteni veniti de la zeci de 
kilometri depărtare cît tine raza comu
nei le sînt deschise porțile spre cul
mile cele mai înalte ale învățăturii. 
Dintre cei care au urmat școala în 
anii regimului de democrație populară 
unii s-au întors în sat ca să contri
buie la ridicarea locului de baștină. 
Ana Dordea al cărui tată și-a petre
cut toată viata în mijlocul pădurilor a 
învatat carte mai întii în satul natal.

apoi departe „la școli" iar astăzi este 
învățătoare la școala de șapte ani. A- 
semenea și Gligor Sora, fecior de oier 
din Arți.

„Cînd am mai avut noi dascăli din
tre copiii și fetele noastre 1“. — se 
miră șugăgenii.

N-au avut pe vremuri șugăgenii 
„domni" din mijlocul lor. Astăzi 6Înt 
și învățători și tehnicieni și muncitori 
calificați ieșiți din satul ciobanilor și 
al muncitorilor cu țapina. Și pe zi ce 
trece satul acesta ca și toate așezări
le din patria noastră nouă va ridica 
noi oameni, constructori de nădejde ai 
socialismului.

★

La Șugag rulează un film. Din vre
me în vreme vin pe aici caravane ci
nematografice. Vasile Ciucur, covaciul 
este nemulțumit că caravanele vin așa 
de rar (odată la două săptămîni). 
El s-a deprins cu ziarul așa cum îmi 
spune zîmbind „mai ceva decît cu tu. 
tunul". In Dobra, satul lui, așezare 
măruntă cu cîteva zeci de familii unde 
erau citite altădată doar că'lindarele 
și „epistoliile" sînt astăzi peste trei
zeci de abonați la felurite „foi" și re
viste.

Ieșind de la școală unde rula fil
mul „Cikalov", Dumitru Podeanu fiu 
de gospodar sărac a hotărît să se facă 
aviator. Dacă prichindelul care este 
astăzi deabia în clasa întîi n-o să-și 
schimbe cumva planurile, cu siguran
ță că o să se facă aviator. Pe el îl 
așteaptă astăzi altă soartă decît pe 
Petrică păstorul din „Valea Frumoa
sei" șugăgean și el, căruia ursul i-a 
sfîrtecat odinioară juninca...

★

Oare ce se petrece astăzi în Tăul 
Șugagului sat în hotarul căruia se 
află coliba lui badea Toma Orășanu?

La poalele muntelui Gotu nu departe 
de căsuța paznicului se înaltă noul 
local de școală ridicat prin autoim- 
punere. Clădirea este pe isprăvite. Co
piii celor cîteva zeci de familii risipi
te pe costișele din jur nu se vor mai 
îngrămădi iarna în jurul sobei de tuci 
din odăița scundă închiriată pentru 
școală. De sus dinspre rîu se aud 
strigăte prelungi. In apele Frumoasei 
oameni cu tapine ascuțite dezleagă în- 
cîlceala buștenilor îndreptîndu-i pe lu
ciul înspumat al apei, spre fabrica de 
hîrtie din Petrești, spre Sebeș și mai 
departe. Oamenii poartă cisme de cau
ciuc. lungi pînă ia coapse. Pe malul 
rîului se văd așezări curate de lemn. 
Pe muncitorii veniti de departe îi 
așteaptă aici cel de al doilea cămin. 
Badea Toma Orășanu nu se mai află 
astăzi printre cei vii. Dar multi din
tre tovarășii săi sînt încă în viață, or
ganizați după rînduiala cea nouă a 
partidului.

Cu cîtiva ani în urmă scriitorul și 
sfătuitorul lor înțelept Mihail Sado
veanu a purces din nou pe Valea Fru
moasei în sus să-și vadă prietenii cu 
care a stat de povești pe îndelete.

întors din călătorie maestrul a în
chinat prietenilor lui cîteva rînduri 
publicate într-o revistă.

Lui Lois paznicul vechi și credin
cios de la Tău i s-a întipărit în minte 
cuvînt cu cuvînt. tot ce a scris Mihail 
Sadoveanu despre el. „Dacă n-ar fi 
vietuit în asemenea pustie și ar fi a- 
vut parte de viața ce se pregătește co
piilor și nepoților lui, dacă ar fi avut 
învățătură și s-ar fi bucurat de mi
nunea cărții, ar fi ajuns la o bătrîne- 
țe luminată, ar fi fost un cărturar, ori 
un poet".

Intr-adevăr, ce altă minte luminată 
ar fi putut oare scoate la iveală vor
be pline de atîta bătrîneașcă înțelep
ciune, vorbe care adună în ele așa cum 
unda străvezie a Frumoasei înmănun
chează după amiază culorile curcubeu
lui, toată recunoștința oamenilor de pe 
aceste meleaguri pentru viata de as
tăzi a Patriei, ca Lois paznicul cre
dincios de la Tău :

„Bine cuvîntată fie viata nouă în 
singurătățile noastre!“ Acesta este 
cîntecul nou de mulțumire al locu
rilor și a.l oamenilor pe care-1 auzi 
astăzi pe valea Frumoasei.

BORIS BUZILA
★

■ MIHAIL SADOVEANU Schiță dc portret de CORNELII' BABA,

Cîntăretul
Soarele și pămîntul Florenței au ro

dit cîndva, ca pe o floare unică, uria
șă, nemaipomenită, poezia lui Dante. 
Franța, în clipa in care poporul e> a- 
junsese.Ia o cuimc de pătrundere și subtilitate, cîe forță 
și limpezime, l-a născut pe Balzac. Din imensa Rusie, jn 
care clocoteau atîtea gînduri, — sufocate unele — din ge
niul marelui popor din care răsăreau din cînd în cînd 
flăcări, a izbucnit un vulcan: Tolstoi. Fiecare țară, fie
care neam, fiecare glie, dă naștere într-un veac sau altul, 
unui poet, care între ceilalți poeți ai ei, e cel în care s-au 
adunat, prlntr-un proces miraculos, miresmele cele mai 
adinei ale țarinei ei, ale codrilor ei, culoarea cea mai a- 
devărată a luminii ei, a soarelui ei, care altundeva, mai 
la nord sau mai ia sud, strălucește altfel, adevărul cel 
mai adevărat al oamenilor ei, glasul cel mai credincios al 
trecutului ei, poezia cea mai adîncă, mai pură, a spiritu
lui, ei. Și în paginile lui, în care recunoști viața și elanul 
lui care-1 proiectează spre mîine, în paginile lui în care 
recunoști lumina zorilor în care te trezești în flecare zi

maestru emerit al artei din R.P.R. 
laureat al Premiului de Stat

Scrisoare căfreMihail Sadoveanu
Iubite maestre,

Siiio Ancfcâs
laureat

p ă m î n t u 1 u i
Lucia DemeHus

laureată a Premiului de Stat

din ceasul în care te-ai născut, a se
rilor care îți învăluie cu pacea lor o- 
boseala, răsunetul pămîntului sub pa
șii tăi, al pămîntului care parcă ni

căieri nu mai sună lă fel, în paginile lui în care sufletul 
ți se scaldă parcă îmbătat de nemărginită destindere — 
chiar atunci cînd ți-1 încordează dramatic, o destindere 
izvorîtă din perspectivele pe care geniul le deschide tot
deauna omului, din paginile Iui te ridici innoit, înfrumu
sețat, îmbogățit cu o cunoaștere nouă a lumii, a ta, a 
posibilităților tale de recepție, de dăruire.

Cînd un popor a avut un asemenea scriitor, își aduce 
aminte de el mereu, totdeauna. Cînd îl arc, cînd el tră
iește în mijlocul lui, emoția și bucuria lui e în fiecare 
zi nouă.

Și cînd el împlinește, în plină vigoare, 75 de ani, ca 
maestrul Mihail Sadoveanu azi, îl îmbrățișează în gînd 
și îl cinstește în fiecare clipă.

In amintire, vîrsta copilăriei ne ră- 
mîne aproape totdeauna drept ceva 
neîntinat și luminos. Crizele morale 
adinei care ne însoțesc uneori maturi
tatea ne silesc să ne întoarcem înapoi spre impresiile 
fundamentale ale copilăriei unde redescoperim drumul 
vrăjit al aspirației, lumea fantastică a tuturor posibilită
ților, încrederea totală în frumusețea lumii și mai ales 
încrederea în noi înșine. Tolstoi pomenește în amintirile, 
sale despre un bețișor fermecat pe care, împreună cu alți 
copii, îl îngropa cu o tainică ceremonie undeva în fundul 
grădinii. Amintirea l-a însoțit pînă la sfîrșitul vieții ca 
o obsesie a puterii de transfigurare.

Opera lui Mihail Sadoveanu însoțește amintirea copi-

★ ★

Marin Preda
laureat al Premiului de Stat

Iăriei mele literare cu sentimentul li
niștitor al bogăției. Nu e o obsesie, e 
un sentiment de bunăstare spirituală. 
In grădina lui nesfîrșită am co

pilărit fără griji. Creatorul acestei întinse avu
ții de valoare universală n-a fost niciodată hapsîn, nu 
mi-a cerut niciodată să muncesc ca să-i înmul
țesc rodul ei specific. Mihail Sadoveanu este deci 
nu numai cel mai bogat dar și cel mai generos părinte. 
Acum cînd el împlinește 75 de ani marea lui existență și 
truda Iui împlinită cu prisos și libertatea pe care ne-a 
dăruit-o astfel nouă, tinerilor scriitori, contemporani cu 
dînsul, mă îndeamnă să-mi plec fruntea cu recunoștință 
și admirație.

Atît redacția revistei „însem
nări literare", apărută în 1919 la Iași, 
cit și la „Viata Romînească". M. Sa
doveanu era așteptat cu nerăbdare și 
membrii cercului se bucurau nespus 
cînd el își scotea foițele din buzunar, 
pe care erau înșirate niște slove mă
runte cît puricii și începea să citească 
cu glas moale povestirea unei îritîm- 
plări petrecute undeva în cîmpiile, pe 
dealurile și-n luncile Moldovei ori ale 
Șiretului, de pildă, ia „Cotitura Bo- 
roiului".

Sadoveanu este un lector neîntrecut 
își oțărește vocea și figura cînd redă 
clănțăneala unei femei cicălitoare, își 
scutură capul, imiiînd nazurile unei 
fete de la țară, sau abia șoptește cele 
din urm? cuvinte ale unui bătrîn vâ
nător, care își încheie zilele pe un 
piept de munte, cînd copoii țăhnesc 
după cerb și cînd glas de bucium 
străbate singurătățile, în depărtări...

N-am să uit niciodată chipul cum a 
citit Sadoveanu ia redacție schița 
„Din Moldova"... în care-i vorba de-o 
expediție vînătorească după „hulpea 
din Valea Morii* —- vinătoare făcută, 
mai bine zis proiectată, de cîtiva ră
zeși într-o regiune de podgorii, toc
mai pe vremea culesului.

Intr-o trăsurică pornește Moș Vîr- 
lan, un bătrîn slab și înalt, cu un 
cicnț roș în loc de nas. ca să vadă 
dacă lingurarii au isprăvit de tăiat 
strujenii. își luase și pușca, așa în
tr-o doară...

In deal. Moș Vîrlan se îniîinește cu 
un alt vînător, Stavăr — un răzăș 
cărunt, scurt și îndesat, care pornise 
la cîmp ca să Împuște vulpea : ho- 
țoaica îi mîncase optsprezece rățuște 
toîoșcane și nouă puici mari, bo- 
ghete...

Moș "Stavăr îl lămurește:
— Baba s-o pălească damblaua și

Ascultînd glasul lui Mihail Sadoveanu
să crăpe. — Omule! zice (și Sa
doveanu imită glasul tragic al bă- 
trînei) — dacă nu puști hulpea, 6ă 
mă vezi moartă 1 Ce să fac ? Am ieșit 
să pușc hulpea.

— Care hulpe?
— Hulpea din Valea Morii. Alta nu 

poate fi.
— Bine, zice Moș Vîrlan I Hai s-o 

pușcăm.
Pușcașii pornesc împreună, dar pe 

drum aud glas : îi strigă cineva care 
are mare nevoie de dînșii:

— Măi, oameni buni, măi 1 ia stați 
oleacă.

Moș Vîrlan oprește iapa :
— Ptru 1 (Și Sadoveanu zbîrnîie din 

buze). Stai, Rusea 1
Un gospodar cu capul gol, cu că

mașa descinsă peste bernevici, vine 
repede spre vînători și, tot făcîndu-le 
semn cu mîna stîngă, le întinde cu 
dreapta un cofăel:

— Ia luați de aici, oameni buni, 
oleacă de must nou... Nu treceți așa 
pe lîngă crama noastră, secătuiți și 
arși... Luați de bine! (Sadoveanu 
parcă se roagă de dînșii — și nu 
poate să i se pună cineva împotrivă).

La o altă poar'.ă, o gospodină ro- 
tofee ou poalele în brîu. cu minecile 
suflecate, așteaptă cu cofăelul pe 
drumeți.

— Ira, nînașule și dumneata, bă
diță Stavăr. da’ stați o țîră și cinstiți 
și din mustul nostru. Nu se poate să 
ne treceți așa pe la poartă... Ce mai 
face cuscra Ilinca ? Da’ nănașa Mă-

M. Sevastos

rioara ? (Sadoveanu își ascute limba 
și vorbește mieros ca fina Nastasia).

Mai departe un zdrahon nalt și 
spătos, face semn cu o cofă mare 
spre pușcași — parcă ar purta în 
mînă o ulcică :

— Stați, bre oameni buni 1 Stați, 
că altfel mă supăr, și-i bucluc! (Sa
doveanu cată fioros la noi și se răs
tește cu glas gros cumplit).

Moș Vîrlan povestește de isprăvile 
vulpii.

— Și așa de tare m-a.m supărat, că 
nu mai am astîmpăr și hodină. Nu 
mă las pînă n-o pușc (Sadoveanu se 
zborșește, pus pe harță — ca omul 
care a luat luleaua neamțului).

— Nici eu n-o las pînă n-o pușc I 
adaugă cu blîndețe Moș Stavăr (Sa
doveanu îi rostește domol vorbele, 
împleticindu-i-se limba în gură, că 
unui om potopit de băutură).

Moș Vîrlan se burzuluiește:
— Eu nu mă duc acasă pînă nu 

pușc hulpea. Eu n-am hodină. Eu nu 
pot da ochii cu baba. Eu îs om straș
nic. Am spus așa, — șfînt I (Și Sa
doveanu îi rostește vorbele cu mînie. 
aruneînd în toate părțile priviri crun
te de mistreț rănit).

Sadoveanu vorbește ba din vîrful 
limbii ca gospodina... ba gros ca 
omul de gazdă... ba înverșunat ca 
Moș Vîrlan... ba moale, doborît de 
must aspru, ca Moș Stavăr — căruia

îi trecuse pica pe „hulpea" care-i 
mîncase rățuștele și puicile.

Dar am auzit din gura lui Sado
veanu nu numai povestiri glumețe de 
vînătpare, ci și cuvinte aspre rostite 
cu strășnicie de țăranii împilați.

Plugarii lui Sadoveanu sînt oameni 
tari, plini de o forță concentrată, tă
cută de cele mai multe ori, cu izbuc
niri aprige din cînd în cînd.

In opera lui, un țăran spune 
ciocoiului: „Să știi că într-o țeavă 
eu pun poște. Dacă n-ai știut-o pînă 
acum, s-o știi de acum înainte" I

Un altul nu găsește altă soluție 
decît „să-l rupă pe ciocoi în două".

Iar cel de-al treilea transmite ast
fel nepotului ura împotriva ciocoilor: 
„Cînd i-oi pune laba-n beregată și 
genunchiul pe piept, he-he, atunci eu 
ÎS mai tare. Atunci îl întreb: Vezi tu 
mîinile astea ? Vezi tu straiele astea 
albe? Vezi tu moșneagul ista de 
lîngă tine? Mă, să fie o sută ca cio
coiul acela și nu fac cît mine, nici cît 
degetul ist mic.

înțelegi? Știi tu ce spun eu acu? 
Eu spun, bre, lucru mare!...“

Cînd ascultam în redacție aceste 
cuvinte vorbite de Sadoveanu, glasul 
luj vuia surd ca o duruitbare sugru
mată undeva, departe, între două 
țancuri prăvălite unul asupra altuia.

Incșpînd în țară tulburări provo
cate de legionari, Sadoveanu s-a pus 
fățiș împotriva acestei mișcări Mi-a 
trimi,s spre publicare în 1932 un arti
colaș, însoțit' de o scrisoare în care

îmi spunea : „Iți trimit o pagină de 
istorie privitoare la persecuțiile inchi
ziției spaniole împotriva unui „ere
tic" — foarte interesantă, după cum 
vei vedea singur. înrudirea spirituală 
în obscurantism și credință cu d. pro
fesor universitar Nichifor Crainic e 
cel puțin amuzantă".

Sadoveanu a avut multe ciocniri cu 
huliganii fasciști.

Astfel, în 1928, Teatrul Național 
din Iași și-a sărbătorit centenarul. 1-a 
serbarea care s-a dat la teatru, au 
luat cuvîntul mai mulți scriitori. Cînd 
a trecut la tribună Sadoveanu, ca să 
vorbească în numele Academiei, fas
ciștii — masați la galerie — au în
ceput să vocifereze, căutînd să împie
dice pe orator să-și țină discursul.

Atunci Sadoveanu s-a oprit, și-a 
încruntat_ sprâncenele, a înaintat spre 
rampă pășind îndesat, s-a uitat țin
tă la scandalagiii de la galerie și, 
cu un glas puternic, li s-a adresat, 
dominînd urletele, zbieretele și flue- 
răturile lor :

— „Ce căutați aici, în lumea noa
stră, voi scoborîtori ai oamenilor din 
oaverne care aveau obiceiul să scu
ture din pom pe bătrînii lor și să-i 
mînînce? N-aveți ce căuta aici 1 Re- 
trageți-vă în peștera de unde ați 
ieșit" I

Sub apostrofa lui Sadoveanu huli
ganii au amuțit, publicul din sală. ’ 
în picioare, l-a aclamat pe vorbitor j 
și solemnitatea a putut continua în 
liniște.

Și- astfel glasul molcom al lui Sa- j 
doveanu care ne-a îneîntat cu poves
tirile lui din trecut, încadrate în pi- 1 
toreștj icoane de natură, a știut să se 
ridice și în zăgăzuirea stihiei fasciste.

puterii mele de ex
primare^' ~ Cărțile 
Dumneavoastră, ca
re p&taind în lu
mea întreagă pline 

, de , torta vieții bi
ruitoare, duc cu ele dragostea fier
binte pentru patrie, pentru om și fru
musețea lui Sufletească, pentru natu
ră. Ele poartă cu ele, "pe toate meri
dianele, faima poporului nostru care 
a răzbit prin furtunile secolelor întu
necate și, tn ciuda mărilor suferințe 
trăite, se îndreaptă astăzi, cu cîntecul 
eliberării pe buze, spre orînduirea so
cialistă. . Istoria poporului nostru, 
concentrată In opera Dumneavoa
stră trăiește in mine împreună Cu lu
mea lui Jokai Mor și a lui Moricz 
Zsigmond. Komaromul este departe de 
Moldova, stejarii și-au înfipt rădăci
nile in pămlnturi deosebite, dar coroa
nele lor maiestaase se îmbrățișează 
in înălțimile literaturii universale.

Noi, tinerii scriitori, trebuie să în
vățăm din opera Dumneavoastră, să 
asediem cele mai înalte fortărețe ale 
artei, căci cele peste o sută douăzeci 
de volume, au izvorit din dragostea 
Dumneavoastră pentru cel mai mare 
creator de valori artistice, poporul pe 
care l-ați slujit prin arta cuvintului 
Dumneavoastră, întreaga viață. Și a- 
ceasta este cea mai prețioasă pildă, 
cel mai inalt mesaj pe care Dumnea
voastră îl transmiteți prin opera 
activitatea Dumneavoastră noilor 
nerații de scriitori.

La aniversarea a 75 de ani, noi, 
tineri, vă aducem Dumneavoastră
marele nostru dascăl în ale scrisului 
— asigurarea că nu, vom uita nicio
dată exemplul Dumneavoastră, că vom 
răspunde cum se cuvine mesajului 
care ne cere să ne iubim cu ardoare 
patria și poporul.

Vă dorim, iubite maestre, deplină 
sănătate și ani fericiți ca să bucurați 
poporul nostru cu noi și minunate o- 
pere literare.

al Premiului de Stat

de pe
muri

Cu prilejul celor 
șaptezeci și ’ cinci 
de ani pe care li 
împliniți astăzi, vă 
trimit felicitări și urări de bine 
acele meleaguri ale patriei, din
(ii semeți, unde s-a născut, în 1938, 
povestirea Dumneavoastră „Pe vaiea 
Mădărașului", în care spuneați că: 
„Nu numai animalele părintelui [si 
dor — dar și oamenii cu graiuri deo
sebite se înțeleg frățește". .

Ideea nobilă a frăției între popoare 
care izvora, in anii de grea cumpănă, 
din scrierile Dumneavoastră a devenit 
astăzi — prin lupta partidului — fapt 
istoric împlinit în Regiunea Autonomă 
Maghiară.

De aceea cuvintele de, felicitare pe 
care vi le adresez astăzi nu sînt nu
mai ale scriitorilor de limbă maghiară 
din regiunea noastră, ci și ale lui 
moș Miklos și ale tuturor acelora pen
tru care In 1938 — cirul secuiul n-avea 
voie nici să vorbească, nici să tacă, 
adîncul umanism șl încrederea Dum
neavoastră nestrămutată în cinstea 
omenească au fost mîngîiere și nădej
de.

Primiți astfel, iubite maestre, prin 
rîndurile mele, salutul fierbinte al tu
turor cititorilor Dumneavoastră de a- 
ci, care se apleacă cu dragoste asu
pra cărților ce le-ați scris, retrăiesc în 
închipuire paginile glorioase ale isto
riei poporului frate romin, se bucură 
de frumusețile patriei, recunosc în des
tinul lui Mitrea Cocor împlinirea nă
zuințelor lor din veac...

Eu, maestre, ce aș putea să vă 
spun? Penița refuză să scrie despre 
simțămintele mele, tinăr, de abia in
trat In breasla scriitoricească. Pen
tru mine operele Dumneavoastră sînt 
ca un munte bogat în comori nepre
țuite. Forța creației Dumneavoastră 
mă face să mă rușinez de slăbiciunea

și
Re-

cei

Mitrea Cocor ne este
Un sentiment 

cald de bucurie și 
recunoștință îmi 
umple sufletul față 
de marele și iubi
tul nostru făurar

Septtmiu Sever
laureat al Premiului dg Stat

de chipuri nemuritoare, față de 
marele nostru Mihail Sadoveanu, 
creatorul .lui Mitrea Cocor pe care am 
avut cinstea .și fericirea să-l. întruchi
pez pe ecran. Mitrea Cocor este unul 
dintre eroii cei mai dragi poporului 
nostru, dăiriiiind viu în amintirea tu
turor, adeseori mai viu decît însuși 
interpretul lui. Și această veșnică 
trăire a sa. dragostea cu care oa
menii muncii din țara noastră l-au în- 
tîmpinat, Mitrea Cocor le datorează 
maestrului Sadoveanu, care a știut 
să plămădească un adevărat erou 
popular, ajutîndu-ne și pe noi .acto
rii să dăm vi?ță eroilor săi.

Cu sentimentul unei mar, răspun
deri și al unei grele sarcini, am pri
mit complexul și dificilul rol al lui 
Mitrea Cocor, care trebuia rezolvat 
nu numai din punct de vedere fizic 
dar și., sufletesc. In aparițiile mele pe 
ecran în întruchiparea eroului, tre
buia să rezoiv nu numai problema 
izolată a -unui om, ci aceea a unei 
întregi epoci, a unej clase sociale.

Mitrea Cocor nu este un oarecare 
personaj de roman ci un tip repre
zentativ, tipul țăranului luptător. Nu 
era vorba aici numai de un rol, fie 
el cel principal, problema care mi. se 
înfățișa era aceea de a reda. adevărul 
vieții, al ideilor juste ce apar atît de 
limpezi în cartea maestrului Sado
veanu.

Răspunderea mea era mare nu’ nu
mai pentru faptul că acestei- opere i„ 
se conferise medalia de aur a $cii« 
la cel de ăl doilea Congres' al parti
zanilor păcii, dar și pentru că ea fu
sese citită cu Viu intern ’ și comen
tată cu pasiune de sute de mii de ci
titori din țara noastră. Figura eroilor 
cărții maestrului Sadoveanu devenise 
familiară și apropiată publicului 
care-și va fi făuri' în mintea sa o 
imagine a personajelor pe care noi 
actorii trebuia să ie-o redăm așa cum 
o văzuseră și cum și-o închipuiseră 
ei din filele cărții.

Primul meu gin.d s-a îndreptat a- 
tunci către creatorul lui Mitrea Co. 
cor. Mă frămînta întrebarea dacă in
terpretarea mea va coincide cu viziu
nea autorului, dacă maestrul își va 
recunoaște eroul pe ecran.

Una din problemele care m-au fră- 
mîntat mai mult a fost înfățișarea lui 
Mitrea. Maestrul Sadoveanu îl zugră
vește ca fiind : „slab, brun, cu nasul 
,,ca^ un ciont de erete", cu o căută
tură neagră și cruntă, puțin adus de 
spate". Desigur multe din aceste ca-

drag tuturor
ractăristicj îmi lip
seau, dacă nu 
toate. Dar într-o 
convbrbire, maes
trul Sadoveanu, 
căruia îi ridicasem

această problemă, mi-a spus că prin
cipalul nu este ca actorul să semene 
din punct de vedere fizic cu persona
jul descris de autor, ci, ca acest perso
naj să exprime adevărul vieții, să fie 
convingător și să treacă în sufletele 

■ spectatorilor, să rărnînă"întipărit în 
mintea lor........ Aceasta este sarcina
d-tăle, flăcăule !“...

Pentru a ne da seama de felul cum 
va fi reprezentat pe ecran viitorul 
ndsiru film, înainte de a începe tur
narea lui propriu zisă, s-au făcut di
verse probe cu actorii din diferite 
scene șl momente ale scenariului. în 
interior și exterior și carb. legate 
între ele, au devenit un rezumat al 
filmului. La vizionarea acestui prim 
material a fost invitat maestrul Sa- 
dovearțu, care atunci, pentru prima 
oață, a văzut concretizate pe ecran 
personajele romanului său. Iniîlnirea 
dintre autor și interpret! a constituit 
prilejul unei verificări a muncii noas
tre, prilejuindu-ne în același timp 
mari emoții. Cu multă căldură ne-a 
vorbit atunci , maestrul Sadoveanu 
despre Jejul cum fusese ecranizată o 
anumită scenă dintre moș Triglea și’ 
Mitrea. care corespundea întocmai 
viziunii sale.

Au trecut luni de zile de muncă 
asiduă și a venit și ziua mare a pre
zentării filmului, care a fost primit 
de public cu o deosebită căldură și 
cu mult interes și entuziasm. Mitrea 
Cocor, cunoscut. de mulUpest» hotare 
din cârtea maestrului,’ a apărut pe 
ecran în zeci șl zeci de țări, iar la 
■festivalul, de la Kârlovy v£ry a fost 
distins cu premiul „Luptei pentru 
progresul social". Atunci, după suc
cesul lui Mitrea Cocor, a început să 
mă frămînte ideea interpretării unui 
nou rol din opera maestrului Sado
veanu. Și nu mică mi-a fost emoția 
și surprinderea cînd exprimîndu-mi 
această dorință la o întîlnire între 
maestru și spectatorii filmului Mitrea 
Cocor, autorul unora din cele mai mi
nunate pagini ale literaturii noastre 
mi-a spus că, după părerea sa, pot și 
trebuie să realizez rolul lui Nicoară 
Potcoavă.

Astăzi, la a 75-a aniversare a mae
strului Sadoveanu, părintele drag al 
unuia din cei mai dragi eroi ai lite
raturii noastre, Mitrea Cocor, aș 
vrea să-i pot aduce drept prinos 
munca mea viitoare în crearea lui Ni
coară Potcoavă, pe care aș vrea să-l 
realizez așa cum l-a văzut și conce
put marele nostru clasic,.

Maestrul MIHAIL SADOVEANU în vara acestui an, Ia Olănești.
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In Sala CaEognelor din Moace va

Mitingul consacrat prieteniei

| oaspetele nostru

( artist

\ Igor Oistrach
Deschiderea exoozitiei

Avîntul construcției pașnice în U. R. S. S.“
dintre Uniunea Sovietică și Uniunea Birmană

J

\
\ L-am cunoscut pe Igor Oistrach i 
(în toamna anu.ui 19^9. la Buaa-), 
pesta. j

( Un tinăr blond, de statură po->. 
(trivită, cu o înfățișare plăcută și i 
[un zîmbet prietenos. De cînd ne-') 
(am strîns mîna pentru prima oară,! 
(intre noi s-a stabilit un suflu cald) 
\de prietenie.

Au trecut patru ani fără să nej 
(vedem. Ne-am revăzut apoi intr-un I 
(restaurant la Leningrad, ca doi j 
'(vechi prieteni.
I Atunci, ca și la Budapesta, nu j 
t ne-am putut asculta, coincidența] 
(făcînd să avem concerte in aceeași j 
(seară. Dar fiecare dintre noi a ur-| 
(mărit a doua zi benzile de magne- j 
(tofon ce redau cu conștiinciozitate) 
(sunetele imprimate cu o zi ’main- j 
Ite. Astfel ne-am cunoscut și din] 
(punct de vedere artistic. Această J 
(cunoștință insă s-a definitivat a-1 
i^nul acesta.
( Consultam la Filarmonică pro-) 
(gramele concertelor ce vor avea j 
(ioc cu ocazia Lunii prieteniei ro- j 
(mino-sovietice, cind am aflat că I 
(violonistul Igor Oistrach va sosi j 
f în țara noastră.
( Nu l-am putut întâmpina la ae- j 
țroport, deoarece in timp ce el so- j 
(sea in Capitală pe drumul aerului,) 
l eu mă întorceam cu trenul dintr-un ! 
(turneu avut in (ară. >

Ion Voicu
emerit al R.P.R., laureat 

Premiului de Stat
al

( Dar o oră mai tîrziu ne imbră- j 
(fișam din nou in holul hotelului 1 
(care avea să-l găzduiască aproape j 

lună de zile.
( De îndată am hotărlt împreună i 
( să cintăm dublul concert de Bach, j 
(• Era greu, deoarece și el și eu a- I 
i veam o serie de concerte In provin-j

■ cie astfel că nu ne-am putut intîlni] 
decît pentru trei repetifii. De la j 
primul contact ne-am dat seama j 
de perfecta potrivire a tempera- j 
mentelor noastre, ceea ce a făcut) 
să realizăm o audiție frumoasă la j 
cele trei concerte date in București. | 

Dar bucuria mea a fost deplină j 
atunci cind l-am putut asculta pe] 
Igor la primul său recital pe care) 
l-a dat in Capitală și în concertele') 
de Beethoven și Ceaikovski.

M-a impresionat tonul său cald) 
și vibrant, tehnica sa excepțională') 
și profunzimea nefirească la un ti-) 
năr de virsta lui — cu care a in. 1 
ierpretat majoritatea bucăților din j 
program. J

Sonata a IlI-a „Butadă" de Tsa- j 
ye a fost redată la un nivel artis- | 
tic cu totul excepțional.

Cu toți cunoșteam dificultățile j 
pe care le prezintă interpretarea1, 
concertului de Beethoven. Igor Oi-' 
strach a reușit să le depășească; 
redind cu un calm desăvîrșit fru
musețea acestei capodopere a Me- j 
raturii violonistice. Temele 
denza de Kreisler au fost perfect} 
evidențiate.

El a știut să treacă cu 
ușurință la caracterul ritmat

< plin de vioiciune al concertului de) 
Ceaikovski.

Am vibrat odată cu el la fiecare { 
notă din acest concert, pe care îl j 
clnt și eu de la virsta de 17 ani.) 
După concert, entuziasmat de ceea j 
ce auzisbm, l-am îmbrățișat pe j 

\ lgor din toată inima, urlndu-i noi ) 
| succese și dorindu-l să urmeze dru- j 
(mul minunat deschis de tatăl său, J 
(David Oistrach.

i 
)

din ca-1

J
1o mare)4

■ j

i

Vineri la amiază a avut loc deschi
derea expoziției „Avîntul construcției 
pașnice în U.R.S.S.". organizată de 
Consiliul general A.R.L.U.S., cu pri
lejul Lunii prieteniei romîno-sovietice.

La festivitatea inaugurală au par
ticipat tovarășii: Chivu Stoica, I. 
Chișinevschi, Gh Apostol, C Pîrvu- 
lescu. N. Ceaușescu, S. Bughici, a- 
cad. C. I. Parhon, acad. Traian Să- 
vulescu. Constanța Crăciun, M. Ro- 
șianu, St. Voitec, Liuba Chișinevschi. 
Ion Pas. Ofelia Manole, Gh. D. Safer, 
I. Mineu, N. Cioroiu, V C-ristache, 
oameni ai artei, științei și literaturii, 
reprezentanți al presei 
străine, activiști ai A.R.L.U.S.-ului.

Au fost de față A. A. Epișev, am
basadorul Uniunii Sovietice, și alți 
membri ai Ambasadei.

Au participat : Den Em, ambasado
rul R.P.D Coreene, L. Pataki. amba
sadorul R.P. Ungare, S. Pavlov, am
basadorul R.P. Bulgaria, I. Sedivy, 
ambasadorul R. Cehoslovace. N. Vuja- 
novic, ambasadorul R.P.F. Iugoslavia,
M. Lako, ambasadorul R.P. Albania, 
Ke Bp-nian, ambasadorul R.P. Chine
ze, J. Izydorczyk, ambasadorul R.P. 
Polone, J. Medoro Delfino, însărcina
tul cu afaceri ad-interim al Argenti
nei, Matti PyykS însărcinatul cu afa
ceri ad-interim al Finlandei. H. Lip- 
poild, secretar al Ambasadei R.D. Ger
mane, și alți membri ai corpului di
plomatic.

A luat cuvîntul tov. I. Pas, prim 
locțiitor al ministrului Culturii.

Expoziția pe care o deschidem azi—— 
a arătat vorbitorul — oglindește as; 
pecte din munca oamenilor sovietici 
pe drumul construirii comunismului, 
hotărîrea lor neclintită de a lupta pen
tru pace Și prietenie între popoare.

Expoziția oglindește succesele oa
menilor sovietici .în cursul celui de al 
cincilea plan cincinal, îndeplinit cu 8 
luni înainte de termen.

După ce a înfățișat marile realizări 
ale Uniunii Sovietice în dezvoltarea 
industriei și agriculturii, în înflorirea 
științei și culturii, în creșterea bunei 
stărț materiale și culturale a oameni
lor sovietici, vorbitorul a sipus :

Succesele obținute de Uniunea So
vietică în domeniul construcției paș
nice, forța uriașă mereu crescîndă a 
marii Țări a Socialismului. întărirea 
continuă a lagărului păcii și socialis- 

Monografii despre N. V.
In cadrul Lunii prieteniei romîno- 

sovietice au apărut în Editura Cartea 
Rusă două interesante monografii: „N. 
V. Gogol” de V. Ermilov și „Taras 
Șevcenko" de E. P. Kiriliuk.

Omagiu adus marelui scriitor rus
N. V. Gogol, cu prilejul centenarului 
morții sale, monografia lui V. Ermi
lov prezintă pe creatorul zguduitoru
lui poem „Suflete moarte", al nepieri
toarei comedii satirice „Revizorul", al 
răscolitoarelor „Seri în cătunul de lîn
gă Dikanka" și al atîtor altor opere,

romîne și

mului, reprezintă o garanție puterni
că pentru menținerea păcii.

Ponorul romîn, sub conducerea Par
tidului Muncitoresc Rom-în, avînd aju
torul frățesc al Uniunii Sovietice, lup
tă cu hotărîre pentru construirea so
cialismului și apărarea păcii. Pregă- 
tindu-se să întâmpine cea de a 38-a a- 
niversare a Marii Revoluții Socialiste 
din Octombrie și Congresul al 2-lea 
al Partidului Muncitoresc Romîn, oa
menii muncii din R.P.R. își reafirmă 
hotărîrea de a întări neîncetat priete
nia cu Marea Țară a Socialismului, 
care, sub conducerea înțeleaptă a Par
tidului Comunist al Uniunii Sovietice, 
luptă în avantgarda popoarelor pentru 
apărarea păcii în lume.

Asistența a vizitat apoi expoziția 
care oglindește munca pașnică crea
toare, a constructorilor comunismului.

In sălile expoziției sînt prezentate 
numeroase grafice și panouri ce ilus
trează avîntul nemaiîntîlnit al indus
triei sovietice. U.R.S.S ocupă primul 
loc în Europa în producția de metale. 
Uniunea Sovietică este prima țară din 
lume în ceea ce privește ritmul de 
electrificare.

Intr-una din săli sînt expuse trac
toarele M.T.Z., K.D.P. 35, un strung, 
motoare și mașini electrice fabricate 
în țara noastre- după documentația so
vietică. ilustrând aju'orul sovietic pen
tru dezvoltarea economică a țării 
noastre.

Alte săli ale expoziției sînt consa
crate dezvoltării economice și cultu
rale a republicilor unionale sovietice 
și înaltului nivel atins de producția 
agricolă în U.R.S.S.

In sălile următoare sînt prezentate 
aspecie ale dezvoltării culturii și 
științei și creșterii nivelului de trai al 
poporului sovietic. O sală anume esie 
consacrată folosirii energiei atomice în 
scopuri pașnice.

Ultima sală a expoziției ilustrează 
politica de pace a Uniunii Sovietice. 
Numeroase fotografii prezintă aspecte 
ale activității depusă de conducătorii 
Uniunii Sovietice pentru întărirea 
păcii în lume, aspecte din timpul vizi
telor făcute de numeroasele delegații 
parlamentare și a grupurilor de tu
riști care au venit în- ultimul timp în 
Uniunea Sovietică și fotografii ce 
ilustrează lărgirea continuă a schim
burilor culturale cu întreaga lume.

Expoziția este deschisă în sala din 
B-oul Magheru. (Agerpres)

Gogol și Taras Șevcenko

MOSCOVA 4 (Agerpres). - TASS 
transmite: După cum s-a anunțai, la 
3 noiembrie în sada Coloanelor din 
Casa Sindicatelor a avut loc un mi
ting consacrat prieteniei dintre Uniu
nea Sovietică și Uniunea Birmană la 
care au participat peste 2-000 de per
soane.

După cuvîntul de deschidere rostit 
de M. A. Iasnov, președintele Comi
tetului Executiv al Sovietului Mosco
va, a luat cuvîntul primuil ministru 
U Nu care a roșit o cuvîntare în lim
ba birmană. El a spus printre altele:

Cuvîntarea rostită de U Nu
Începînd de la mijlocul anului tre

cui am călătorit prin numeroase țări, 
printre care Republica Populară Chi
neză. Marea Britanie și Statele Unite 
ale Americii.

In fiecare țară pe care am vizi
tat-o. atît conducătorii cît și poporul 
au aceeași atitudine față de pace. In 
Uniunea Sovietică m-am întîlnit de a- 
semenea cu conducătorii și cu poporul 
și am constatat că năzuința lor spre 
pace este unanimă. Această unitate 
de atitudine nu este altceva decît nă
zuința generală

Este desigur 
timp ce lumea ______ . .
penfru pace, în calea e, continuă să 
existe piedici în căutarea păcii.

Nimeni nu poate nega că astăzi 
există în lume teamă și suspiciune 
care au prins rădăcini adînci în reia-, 
țiile reciproce. Această existență a 
temerii și suspiciunii îngreunează ex
trem de mult căutarea păcii. Atî'.a 
timp cît această teamă și suspiciune 
există, coexistența pașnică va fi lip
sită de sens. De aceea este necesar 
ca toate părțile interesate să între
prindă eforturi sincere pentru a li
chida asemenea teamă și 
Coexistența în condițiile 
de temeri și suspiciuni va 
rea a doi oameni care își 
altuia mina. în timp ce 
mină țin ascuns la spate, 
pumnal, iar al doilea un revolver. 
De aceea, mi se pare că numai trata
tive la un nivel înalt și dezarmarea 
nu pot duce la stabilirea păcii în lu
mea întreagă. Acestea constituie desi
gur condiții preliminare firești pentru 
stabilirea păcii, iar conferințele perio
dice de acest fel sînt necesare. In 
timp ce pe de o parte se organizea
ză conferințe, pe de altă parte tre
buie întreprinse toate acțiunile cu pu
tință pentru stabilirea unor contacte 
personale mai strînse între popoarele 
diferitelor țări. Nu cred că- există me
todă mai bună pentru a smulge din

Cuvîntarea rostită

este altceva decît nă- 
spre pace.
surprinzător că în 

întreagă se pronunță

suspiciune, 
unei astfel 
aminti uni- 
strîng unul 
în cealaltă 

unul un

în strînsă legătură cu opera sa, înca- 
.drată în epoca în care a trăit.

Cealaltă monografie, a criticului Ki- 
liliuk, tipărită în Uniunea Sovietică 
cu prilejul împlinirii a 300 de ani de 
la reunirea Ucrainei cu Rusia, tradusă 
recent în limba romînă, evocă perso
nalitatea scriitorului Taras Șevcenko- 
Poemele sale „Haiducii", „Caterina”, 
„Visul", „In Caucaz", poeziile din 
culegerea „Cobzar", constituie o măr
turie nepieritoare a geniului său crea
tor și a convingerilor și țelurilor sale. 

(Agerpres).

La Uniunea Compozitorilor din 
R.P.R. a avut loc vineri după amiază 
o- întîlnire a criticului muzical I. 
Martînov, care se află în țara noas
tră cu prilejul Lunii prieteniei 
romîno-sovietice, cu compozitori și 
muzicologi romîni.

La întîlnire au participat : Sabin 
Drăgoi, maestru emerit al artei, vice
președinte al Uniunii Compozitorilor 
din R.P.R., Ion Dumitrescu și Alfred 
Mendelsohn, maeștri emeriți ai artei,

secretari ai Uniunii 'Compozitorilor 
din R.P.R., Zeno Vancea, Ion Chirescu, 
Alfred Alessandrescu, maeștri emeriți 
ai artei, prof. George Breazul, Gh. 
Dumitrescu, Hilda Jerea, Leon Klepper, 
Ion Vasilescu, Ludovic Feldman și 
alții.

In cadrul întîlnirii, criticul sovietic 
a împărtășit celor prezenți impresii 
asupra muzicii romînești.

(Agerpres)

Recital extraordinar dat de Iakov Zak
Pianistul sovietic Iakov Zak, laureat 

al Concursurilor unionale și interna
ționale de pian, solist al Filarmonicii 
din Moscova, care se află în. țara 
noastră cu prilejul Lunii prieteniei 
romîno-sovietice, a dat vineri seara

în sala Ateneului R.P.R. un recital 
extraordinar Ludwig van Beethoven.

Recitalul pianistului Iakov Zak s-a 
bucurat de o caldă apreciere din par
tea publicului

(Agerpres)

Sosirea primului ministru U Nu ne 
amintește de o particularitate a vre
murilor noastre. Mă refer la schimbă
rile profunde care se produc în pre
zent în țările Orientului.

Vedem cum popoarele din Orient de
vin făuritori activi ai vieții noi- Se 
realizează cuvintele marelui Lenin că

îădăcini suspiciunea decît strîn-sul 
contact personal între popoare.

înainte de a termina, îngăduiți-mi 
să rezum foarte pe scurt impresiile 
culese în timpul vizitei în țara dv. 
despre Uniunea Sovietică și despre po
porul sovietic. După cum am mai 
spus înainte, am constatat că po
porul sovietic este extrem de prietenos 
și ospitalier. Se acordă o mare aten
ție activității culturale, care a deve
nit o trăsătură integrantă a vieții so
vietice. Grija pentru copii, tineri și ti
nere este cu totul excepțională. Cele 
ma, bune clădiri, iar în multe orașe 
și fostele palate, sînt puse la dispozi
ția pionierilor pentru nevoile lor edu
cative și culturale. Muzica, dansurile 
și desenul sînt stimulate în modul cel 
mai generos.

O altă impresie pregnanță culeasă 
de mine, este că se acordă o foarte 
mare atenție predării științelor în 
școli și institute. Po-porul sovietic 
dezvoltă cu adevărat o civilizație de 
un înalt nivel tehnic Proporțiile pro
moției de ingineri și alți specialiști 
cu studii tehnice sînt uriașe și în cu- 
rînd țara dv. va avea mari rezerve 
de cadre de specialiști tehnici.

In încheiere, pe-miteți-mi să ex
prim urarea sinceră ca în interesul 
păcii în lumea întreagă să fie smul
să din rădăcini odată pentru totdeau
na neîncrederea internațională. Mă 
rog de asemenea pentru stabilirea 
unor contacte mai strînse între țări, 
pentru ca suspiciunea să devină- doar 
o amintire a trecuiului. In ceea ce pri
vește țara noastră, permiteți-mi să 
declar că vom Ii uniți cu Uniunea So
vietică în năzuințele noastre comune 
spre independența coloniilor și în 
eforturile noastre comune îndreptate 
spre realizarea păcii în lumea în
treagă.

După aceea s-a dat cuvîntul lui N. 
A. Bulganin, președintele Consiliului 
de Miniștri al U.R.S.S., care a spus 
printre altele :

de N, A. Bulganin
începe perioada participării acestor 
popoare l-a hotărîrea destinelor în
tregii lumi.

Marele popor chinez, cel mai nu
meros din lume, și-a cucerit liberta
tea și independența prin -lupte grele, 
sîngeroase. Un alt mare popor din 
Orient — poporul Indiei — a pășit

de asemenea pe calea dezvoltării de 
sine stătătoare. Eliberîndu-se de sub 
îndelungata dominație colonială, a pă
șit pe această cale Și gloriosul po
por al Birmaniei.

In trecut, relațiile dintre Uniunea 
Sovietică și Birmania nu au fost nici
odată umbrite de divergențe, iar în 
prezent există *oate posibilitățile pen
tru dezvoltarea celor mai strînse legă
turi și a celei mai largi colaborări 
dintre țările noastre.

Trăinicia și caracterul prietenesc al 
relațiilor sovieto-birmane sînt deter
minate în primul rînd de faptul că ele 
se bazează pe principiile respectării re
ciproce a integrității teritoriale și a 
suveranității, neagresiunii, neameste
cului reciproc în treburile interne, e 
galității și avantajului reciproc și co
existenței pașnice.

După .părerea guvernului sovietic, 
traducerea consecventă în viață a a- 
cestor principii va contribui la stabi
lirea unei largi colaborări internațio
nale și la înlăturarea neîncrederii dirr 
tre state.

Contactul personal pe care l-am sta
bilit la Moscova va continua. Primul 
ministru U Nu m-a invitat pe mine 
și pe tovarășul Nikita Sergheevici 
Hrușciov să vizităm Birmania.

Profit de prilejul ce mi s-a oferit 
astăzi ca în numele guvernului sovie
tic, al meu personal și din însărcina
rea tovarășului Nikita Sergheevici 
Hrușciov și în numele lui să-i mulțu
mesc primului ministru U Nu pentru 
invitația sa, Noi acceptăm această in
vitație, ca o contribuție la cauza în
tăririi continue a prieteniei între 
popoarele Uniunii Sovietice și Birma
niei. (Aplauze prelungite).

Vizita primului ministru U Nu în 
Uniunea Sovietică și călătoria noas
tră în Birmania vor contribui la dez
voltarea spiritului de încredere și co
laborare internațională, vor corespun
de năzuințelor fierbinți ale popoarelor 
noastre de a trăi în pace și prietenie 
cu toate popoarele, fără a se teme de 
viitorul lor (Aplauze prelungite).

Conferința de 
guvernelor celor 
șorat încordarea 
dat o lovitură 
rece".

la Geneva a șefilor 
patru puteri a mic- 
internatională și a 

așa-zisu'l-ui „război

După încheierea conferinței șefilor 
guvernelor, guvernul sovietic a de
clarat în repetate rânduri că dorește 
să mențină și să dezvolte spiritul de 
colaborare și înțelegere în relațiile 
sale cu alte state.

In ultimele trei luni, guvernul Uni
unii Sovietice a întreprins un număr 
de importante acțiuni concrete care 
contribuie la slăbirea continuă a în
cordării și la întărirea încrederii 
în relațiile dintre state.

Intreprinzînd aceste acțiuni, guver
nul sovietic s-a străduit să creeze 
condiții favorabile pentru succesul lu
crărilor conferinței miniștrilor Aface
rilor Externe ai U.R.S.S., S.U.A., An
gliei și Frantej care s-a deschis la 27 
octombrie.

La conferința miniștrilor Afacerilor 
Externe, guvernul sovietic a prezentat 
o serie de propuneri în legătură cu 
aceste probleme, avînd drept scop a- 
sigurarea păcii și securității popoare
lor. Traducerea în fapt a acestor pro
puneri ar însemna un nou pas impor
tant pe calea spre reglementarea unor 
importante probleme internaționale, 
pe baza înțelegerii reciproce.

Sperăm că dacă toți participanta la 
conferința miniștrilor Afacerilor Ex
terne vor acționa în spiritul colabo
rării care a domnit la conferința șefi
lor guvernelor, la conferință vor fi 
obținute rezultate pozitive. (Aplauze).

Popoarele tuturor țărilor vor pace. 
In cursul șederii sale în Uniunea So
vietică, primul ministru U Nu a avut 
posibilitatea să se convingă că poporul 
sovietic năzuiește deosebit de fierbin
te spre menținerea și consolidarea 
păcii, spre întărirea prieteniei între 
popoare.

In eforturile sale de a asigura o 
■pace trainică și securitatea, poporul 
nostru acționează umăr la umăr cu 
celelalte popoare iubitoare de pace, 
inclusiv poporul Uniunii Birmane.

★
Președintele Consiliului de Miniș

tri al U.R.S.S., N. A. Bulganin, a 
strîns puternic și prietenește mîna 
primului ministru al Uniunii Birmane, 
U Nu. In sală au izbucnit din nou 
ovații, s-a scandat: „Trăiască prietmia 
dintre poporul sovietic și poporul Bir- 
maniei 1 Ura !“.

★

(Agerpres). — TASS 
. _, două

săptămîni în U.R.S.S., la 4 noiembrie 
a părăsit*Moscova, “p'.ecînd spre Hel
sinki, primul ministru al Uniunii Bir
mane, U Nu, soția sa Do Mia I și 
celelalte persoane care ■ îl însoțesc pe 
primul ministru.

La aerodromul central pavoazat 
cu drapelele de stat ale Uniunii Bir
mane și U.R.S.S., primul ministru 
U NU a fost condus de N. A. Bulga
nin, L. M. Kaganovici, G. M. Malen-

MOSCOVA 4
transmite: După o-ședere de

★

kov, A. I. Mikoian. M. G. Pervuhin, 
M..Z. Saburov. A. B. Aristov. P. N. 
Pospelov, D. T. Șepilov, de oameni 
de stat și activiști pe tă.rîm obștesc, 
de reprezentanți ai oamenilor muncii 
dm Moscova, de ziariști sovietici și 
străini.

Se aflau de asemenea 
zentanțelor diplomatice 
Moscova. Pe aerodrom 
gardă de onoare și 
imnurile de stat ale 
și U.R.S.S.

șefi ai repre- 
acreditați fa 
s-a aliniat o 
fost intonateau

Uniunii Birmane

SPORT
Intîlnirea de natație

R. P. R. — R. Cehoslovacă

In Comitetul Politic al O.N.U, a continuat

Discutarea problemei cu privire la acțiunea radiației atomice

Spectacol de gală 
cu baletul 

„Fîntîna din Baccisarai"
Vineri seara a avut loc la Teatrul 

de Operă și Balet al R P.R. un- spec
tacol de gală cu baletul „Fîntîna din 
Baccisarai", de Boris Asafiev, libretul 
de N. D. Volkov, după poemul lui 
A. S. Pușkin,

Din distribuție au făcut parte: San
da Orlea-nu-Jar, artistă emerită a 
R P.R., Valentin-a Massin-i, Gheorghe 
Cotovelea, Nicolae Bazaca, Eugen 
Marcui și alții. Coregrafia și regia 
artistică aparțin lui Oleg Danovschi, 
artist emerit al R.P.R Conducerea 
muzicală: Robert Rosensteck; decoru
rile și costumele sînt semnate de Th. 
Kiriacoff-Suruceanu.

La spectacol au asistat tovarășii : 
Gh. Apostol. Al. Drăghici, acad. prof. 
C. I. Parhon, acad. prof. Traian Să- 
vuiescu, Constanța Crăciun, Carol 
Loncear. ing. Popa Gherasim, Gh. 
Cioară, dr. O. Berlogea. 1. Diacones- 
cu, N. Cioroiu, Ofelia Manole, mem
bri ai C.C. al P.M.R., membri ai gu
vernului, oameni de știință, artă, și 
cultură, ziariști, oameni ai muncii din 
Capitală.

Au asistat membri ai corpului di
plomatic : ambasadorii R.P.D. Coreene
— Den Em, R. P. Ungare — L. Pa- 
taki, R. P. Bulgaria — S. Pavlov, R. 
Cehoslovace — J. Sedivy, R.P.F. Iugo
slavia —- N. Vujanovic R P. Albania
— M. Lako, R. P. Chineze — Ke Bo- 

riian, R. P. Polone — J. Izydorczyk, 
Uniunii Sovietice — A. A. Epișev, 
Francesco Lo Faro, ministrul Italiei, 
însărcinații cu afaceri ad-interim ai: 
Argentinei — J. Medoro Delfino, Egip
tului — Salaah Saber, Finlandei — 
M. Pyyko, Statelor Unite ale Americii 
-* H Bartlett Wells. J. Deciry, con
silier al. Legației Franței, și alți mem
bri ai corpului diplomatic.

Spectacolul s-a bucurat de un fru- 
nos succes

(Agerpres)

Declarația episcopului Iacob de Malta 
înainte de a părăsi țara noastră

înainte de a părăsi țara noastră, 
episcopul Iacob de Malta, reprezentant 
al Bisericii ecumenice de Constanti- 
nopol, membru în Consiliul Mondial 
al Bisericilor, a făcut următoarea de
clarație unui ziarist:

Părăsind frumoasa dvs. țară, iau cu 
mine cele mai frumoase^ impresii Nu 
mi-am închipuit niciodată că voi întîl- 
ni aici lucruri atît de frumoase și în 
mare parte cu totul neașteptate.

In primul rînd impresiile mele se 
referă la activitatea și viața Bisericii 
ortodoxe romîne. Referindu-mă la via
ța bisericii, înțeleg în primul rînd ÎL 
bertatea desăvîrșită de care se bucură 
cultele religioase în această țară, pre
cum și sprijinul pe care guvernul 
R.P.R. îl acordă desfășurării ’ *
ligioase.

In ce privește activitatea 
mă refer în primul rînd la

vieții re-

bisericii,
„..... — - — organiza

rea învățămîntului teologic. Spunînd 
aceasta mă gîndesc la institutele de 
tnvățămînt superior din București și 
Sibiu, la seminariile teologice și la 
școlile monahale. De asemenea, recon
struirea bisericilor și a mînăstirilor 
stă în atenția Bisericii ortodoxe romî
ne și se realizează sub îndrumarea 
creatoare a Patriarhiei din București 
bucurîndu-se de sprijinul nobil al sta
tului.

M-a impresionat în același timp ac
tivitatea Patriarhiei ortodoxe în dome
niul producției. Mă gîndesc cînd spun 
aceasta la frumoasele ateliere de arti
zanat — covoare, țesături și diferite 
obiecte de cult, a căror activitate este 
încurajată moral și material de către 
stat. Cu multă bucurie am fost infor
mat că produsele atelierelor mînăsti- 
rești sînt destinate comerțului de stat 
și îndeosebi comerțului exterior, fiind, 
cea mai mare parte din ele, adevărate 
opere de artă.

Impresiile mele cu caracter biseri
cesc sînt completate de impresiile pe 
care le-am dobîndit referitor la patri
arhul Justinian. Cu acest ierarh pe 
drept cuvînt se mîndrește Biserica or
todoxă romînă și în general întreaga 
biserică ortodoxă.

Sînt convins — a declarat în con
tinuare episcopul Iacob de Malta _— 
că sărbătorile organizate de Biserica 
ortodoxă romînă care au strîns pe 
reprezentanți ai diferitelor biserici or
todoxe — inaugurează o nouă epocă 
în relațiile dintre bisericile ortodoxe. 
Desigur, bisericile ortodoxe au avut 
legături strînse din vremuri străvechi. 
In vremea din urmă însă, datorită si
tuației generale din întreaga lume, re
lațiile dintre bisericile ortodoxe au 
slăbit oarecum. Acum însă a sosit vre
mea ca legăturile acestea să constituie 
o realitate nouă, care va trebui să 
joace un rol considerabil, contribuind 
la slăbirea încordării internaționale și 
la instaurarea păcii universale. Strîn- 
gerea raporturilor prietenești între bi
sericile ortodoxe va influența desigur 
și raporturile dintre state și popoarele 
ortodoxe și încetul cu încetul acest fapt 
va putea exercita influență și asupra 
situației internaționale. Aceasta este 
nădejdea mea personală.

Părăsind țara dvs. plec cu deosebi
tă recunoștință față de patriarhul Jus
tinian, apoi față de Sfîntul Sinod al 
Bisericii ortodoxe romîne și în gene
ral față de poporul romîn. De aseme
nea țin să transmit mulțumirile mele 
guvernului R.P.R., care ne-a făcut o 
primire de necrezut. Dl. dr. Petru Gro
za, președintele Prezidiului Marii A- 
dunări Naționale și dl. academician 
prof. Petre Constantinescu-Iași, minis
trul Cultelor, ne-au îndatorat nespus 
de mult cu amabilitatea pe care ne-au 
arătat-o în tot timpul șederii noastre 
în Romînia.

Ieri seară au început la bazinul a- 
coperit Floreasca desfășurarea probe
lor programate în prima zi de con- 
ours, a întîlnirii internaționale de na- 
tație, sărituri și polo, dintre sportivii 
romîni și cehoslovaci.

Cu acest prilej sportivii noștri au 
realizat două noi recorduri republi
cane. Primul a fost stabilit de Ecate- 
rina Orozs care a înnotat 100 m. spa
te în timpul de l’20”l, iar al doilea 
de componenții ștafetei de 4x100 m. 
liber seniori (N. Rujinski, F. Simon, 
I. Papa, I. Novac) care au acoperit 
distanța în timpul de 4’, 00” 1. Tot în 
această probă înnotătorii cehoslovaci 
au realizat un nou record al țării 
lor cu timpul de 4’, 00” 4.

La sărituri cu coeficient impus după 
prima zi de întreceri conduce ceho
slovacul. Bauer Tomas. Intîlnirea de 
polo pe apă juniori a fost cîștigată 
de jucătorii noștri cu scorul de 10—2 
(3-1).

După prima zî de concurs, sportivii 
noștri conduc cu 63—57 puncte.

întrecerile continuă astăzi cu înce
pere de la ora 17,30.

Concursul international 
de atletism de la Sofia

NEW YORK 4 (Agerpres). - 
TASS transmite: La 2 noiembrie, Co
mitetul Politic al O.N.U. a continuat 
discutarea problemei cu privite la ac
țiunea radiației atomice.

In cadrul ședinței de dimineață a 
Comitetului Politic delegația U.R.S.S. 
a prezentat amendamente la proiec
tul comun de rezoluție al S.U.A. și al 
altor
pune 
două 
relor

țări. Delegația sovietică pro- 
includerea în rezoluție ca prime 
aliniate la preambul a următoa- 
puncte:

„Relevînd că radiația atomică pre
zintă o primejdie pentru sănătatea 
oamenilor și îndeosebi, ținând seama 
că nu există mijloace de protecție îm
potriva acțiunii distructive a radia
ției atomice provocată de exploziile 
atomice.

considerăm că salvarea omenirii 
de primejdia radiației atomice care 
se ivește cînd se experimentează și se 
folosește arma nucleară, va fi asigu
rată doar prin realizarea unui acord

internațional cu privire la interzicerea 
armei nucleare și stabilirea unui 
strict control internațional asupra în
deplinirii acestei hotărîri...".

Delegația sovietică a mai propus să 
se menționeze în rezoluție că comitetul 
științific se înființează pe lîngă O.N.U. 
și propune de asemenea includerea 
R. P. Chineze și Republicii Populare 
Romîne în rîndul statelor care își de
semnează reprezentanți în comitetul 

1 științific.

SotiAte ș-tiÂl

SOFIA 4 (Agerpres). — prin tele
fon.

Vineri a început la Sofia un mare 
concurs international de atletism la 
care participă atleți de frunte din 
R.P. Ungară, R. Cehoslovacă, R.P.R., 
R.P. Polonă, R.D. Germană și R.P. 
Bulgaria.

Pista puțin moale a influențat oa
recum rezultatele la alergări, dar at
leta germană Gizela Koehler a reușit 
totuși un rezultat bun: 11’7/10 pe 
100 m., iar reprezentantul nostru life 
Savel a cîștigat autoritar proba de 
400 m. garduri în 52’7/10. Cea de a 
doua victorie pentru culorile R.P.R. a 
fost adusă de Ion Soeter. învingător 
în proba de săritură în înălțime.

Iată rezultatele tehnice :
100 m. plat: 1. Goldovany (R.P.U.) 
10’7/10; .......... ............
10”8/10;
(R.P.R.) 
53”6/10 ;
(R.P.U.) 
(R.P.P.) 
(R.P.U.) 
48,84 m.
1,95 m.; 
5000 m.:
2. Kriszkowiak (R.P.P.) 14’21”8/10; 
20 km. marș : 1. Dolezal (R. Cehoslo
vacă) lh 33’27”6/10; 2. Raț (R.P.U.) 
Ih. 36’10”8/10.

bărbați :

(R.P.R.)2. Wiesenmayer
400 m. garduri : 1.1. Savel 

52”7/10; 2. Witoer (R.D.G.) 
800 m. plat: 1. Rozsavoelgy 
l’51”6/10; 2. Makomaski

l’52"l/10 ; disc: 1. Szecsenyi 
51,28 m.; 2. Milev (R.P.B.) 
înălțime: 1. Soeter (R.P.R.) 
2. Lain (R.D.G.) 1,90 m.;
1. Iharos (R.P.U.) 14’14”6/10;

LOTO CENTRAL
La tragerea „LOTO CENTRAL" 
noiembrie a.c. au fost extrase 

numere:

din 
din

73 68 65

4
urnă următoarele nouă

75 60 85 71 83 47
Premiul general pe țară este

1.487.171 lei.
de

CANADA VA CERE ADMITEREA 
SIMULTANA IN O.N.U. A 18 ȚÂRI

PARIS. — (Agerpres).— In ultima 
vreme în capitalele occidentale s-au 
făcut auzite tot mai multe păreri fa
vorabile reglementării pe baze juste 
a problemei admiterii în O.N.U. a 
țărilor care au făcut cereri în acest 
sens.

Citind surse canadiene, agenția 
United Press relatează că ministrul 
Afacerilor Externe ai Canadei, Pear
son, a afirmat că delegația țării sale 
la O.N.U. va prezenta propunerea de 
a se admite simultan în O.N.U. cele 
18 țări care au prezentat cereri de 
admitere, în unele cazuri încă din 
1947. In legătură cu aceasta, comen
tatorul politic al ziarului francez „Le 
Monde" subliniază că „originea aces
tei inițiative pornește de la călătoria 
întreprinsă de Pearson în Uniunea 
Sovietică în cursul căreia el a discu
tat pe larg cu ministrul sovietic de 
externe, Molotov, despre lacunele 
O.N.U. și despre lipsa sa de univer
salitate". Agenția Asociated Press 
anunța recent că Marea Britanie a 
hotărît să sprijine cererile celor 18 
țări care și-au pus candidatura, fără 
distincție față de apartenența lor po
litică. Aceeași agenție relata de ase
menea că oficialitățile americane stu
diază cu multă atenție proiectul ca
nadian în ce privește admiterea si
multană în O.N.U. a celor 18 țări 
care au cerut aceasta.

SOLDAȚI TURCI AU TRECUT 
FRONTIERA SIRIANA

condamnă ocuparea oazei Buraimi de 
către trupele engleze. Nasser l-a în
credințat pe regele Saud că Egiptul 
sprijină în această problemă Arabia 
Saudită.

ATAC FASCIST ÎMPOTRIVA UNUI 
SEDIU AL PARTIDULUI 

COMUNIST ITALIAN
ROMA. — (Agerpres). — După cum 

anunță ziarul „Unita", în noaptea 
spre 3 noiembrie un grup de bandiți 
fasciști au încercat să arunce în aer 
sediul unei secții raionale din Roma 
a partidului comunist. Bomba pusă de 
teroriști nu a explodat. Referindu-se 
la recentul atac împotriva clădirii 
Confederației Generale a Muncii din 
Italia, ziarul „Unita" arată că, con
trar afirmațiilor poliției, o mare parte 
din acuzații în această acțiune crimi
nală sînt membri ai „Mișcării sociale 
italiene" (organizație fascistă — 
N.R.) și ocupă sau au ocupat în trecut 
posturi de conducere în organizațiile 
ei locale.
SUCCESUL ARTIȘTILOR ROMÎNI 

IN EGIPT

BEIRUT. — TASS transmite: După 
cum anunță ziarul „Telegraph", în 
noaptea de 2 spre 3 noiembrie un grup 
de soldați turci a trecut frontiera 
siriană și a pătruns în satele de fron
tieră Kataldja și Daktat. După o cioc
nire cu patrula siriană, soldați! turci 
s-au retras pe teritoriul lor.

EGIPTUL SPRIJINĂ ARABIA 
SAUDITĂ IN CHESTIUNEA OAZEI 

‘ BURAIMI

CAIRO. — După cum anunță cores
pondentul agenției Reuter, Gamal 
Abdel Nasser, primul ministru al 
Egiptului, a adresat lui Saud, regele 
Arabiei Saudite o scrisoare tn care

CAIRO. — (Agerpres). — Presa 
egipteană publică numeroase articole 
asupra spectacolelor Ansamblului 
artistic al Casei de Cultură din Bucu
rești. Intr-un amplu articol, ziarul 
,,AI Kahira" scrie că artiștii romîni au 
prezentat o artă de un optimism sănă
tos și un folclor extrem de bogat. 
Ziarul „Progres-Dimanche" scrie : 
„Este pur si simplu impresionantă per
fecta punere la punct a spectacolului. 
Ritmurile cele mai complicate nu îm
piedică cîtuși de puțin suplețea și 
agilitatea dansatorilor. Orchestra de 
instrumente populare este admirabilă 
ca omogenitate și nuanțare". Ziarul 
„Al Ahram" consacră o pagină în
treagă spectacolului ansamblului 
romîn. Ziarul publică fotografii și co
mentarii entuziaste.

Ziarele „Bourse Egyptienne", „Jour
nal d’Egypte", „Progres Egyptienne" 
publică pentru a doua și a treia oară 
articole consacrate spectacolelor an
samblului romîn. Posturile de radio 
egiptene au înregistrat bucăți execu
tate de orchestra de instrumente popu
lare.

PREMIERUL BIRMANIEI A SOSIT 
LA HELSINKI

HELSINKI. — TASS transmite : La 
4 noiembrie a sosit la Helsinki, venind 
din Moscova, primul ministru al 
Uniunii Birmane, U Nu, și persoanele 
care îl însoțesc. Pe aerodrom, U Nu 
a fost întimpinat de Fagerholm, pre
ședintele Seimului Finlandez, primul 
ministru Kekkonen, Virolainen, minis
trul Afacerilor Externe, și alții. Primul 
ministru U Nu va vizita Finlanda 
pînă la 6 noiembrie iar apoi va pleca 
la Stockholm.

COMPONENȚA NOULUI GUVERN 
ISRAELIAN

TEL AVIV. — (Agerpres). — Potri
vit relatărilor agenției France Presse, 
în urma dezbaterilor pentru învestitu
ră din parlamentul israelian noul gu
vern al Israelului condus de Ben Gu
rion a obținut votul de încredere cu 73 
voturi pentru, 32 contra și trei abți
neri. Funcțiile din noul guvern al
cătuit în majoritate din membri ai 
partidului Mapai (socialist de dreap
ta), sînt distribuite astfel : președinte 
al Consiliului de Miniștri și mi
nistru al Apărării : David Ben Gu
rion ; ministrul Afacerilor Externe: 
Moșe Sharett; ministru de Finan
țe : Levi Eșkol ; ministru] Poli
ției : Behor Sitreet; ministrul Agri
culturii: Kadiș Luz; ministrul Muncii: 
Golda Meyersohn; ministrul Educa iei: 
Zalman Arrane; ministru al Comerțu
lui și Industriei : Pinhas Papir ; minis
tru fără portofoliu: Perez Naftali.

GREVELE MUNCITORILOR 
ARGENTINIENI

BUENOS AIRES. - (Agerpres). - 
Agențiile americane de presă anunță 
că mai multe mii de muncitori din in
dustria cărnii, de piele și sticlă din 
capitala Argentinei au încetat lucrul 
ca urmare a apelului la grevă lansat 
luni de Confederația Generală a 
Muncii din Argentina din cauza hotă- 
rîrii guvernului Lonardi de a dizolva 
conducerea C.G.M. și de a pune sin
dicatele sub control militar. Deși ulte
rior, după tratativele duse intre repre
zentanții guvernului și ai C.G.M. 
greva a fost revocată, foarte mulți 
muncitori nu s-au prezentat la lucyi. 
De asemenea un mare număr țle ma
gazine din Buenos Aires au fost în
chise.
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LUCRĂRILE CONFERINȚEI DE LA GENEVA
Ședința din

GENEVA 4 (Agerpres). — TASS 
transmite :

In ședința din 3 noiembrie, care a 
fost prezidată de H. Mac Millan, mi
niștrii Afacerilor Externe ai celor pa
tru puteri au continuat examinarea 
primului punct de pe ordinea de zi — 
securitatea europeană și Germania.

Miniștrii celor trei puteri occiden
tale și-au exprimat punctul de vedere 
asupra declarației lui V M. Molotov 
în problema securității europene și 
Germaniei și asupra propunerii gu
vernului sovietic cu privire la crearea 
unui. Consiliu pe întreaga Germanie.

Luînd cunoștință de declarațiile de
legației sovietice și ale celorlalte de
legații. a spus J. Dulles, pot să con
firm cu toată tăria, ceea ce am spus 
ieri, și anume, că avem posibilitatea 
să înfăptuim securitatea în Europa cu 
ajutorul unui tratat care să corespun
dă directivelor date nouă, cu condiția, 
și această condiție este deosebit de 
importantă, să putem obține aceleași 
succese și în problema reunificării 
Germaniei. De aceea, sînt de părere că 
sarcina urgentă a conferinței noastre 
constă în concentrarea la maximum a 
eforturilor noastre constructive asupra 
problemei reunificării Germaniei, asu
pra Germaniei în general.

Referindu-se la poziția delegației 
sovietice în. problema germană și la 
propunerea sovietică cu privire la 
crearea unui Consiliu pe întreaga 
Germanie. Dulles a declarat că prima 
sa impresie este că .propunerea sovie
tică nu este acceptabilă.

.1. Dulles' și-a motivat această apre- 
c'ere prin aceea că propunerea sovie
tică prevede, potrivit spuselor sale, 
pu reunificarea Germaniei, ci un fel 
de. colaborare între cele două state 
germane, pe care, după cît se pare, 
delegația sovietică o consideră ca 
fiind o realizare maximă pe termen 
nelimitat. Dulles a susținut în conti
nuare că propunerea sovietică n-ar 
prevedea î.n nici o formă tinerea unor 
alegeri libere în Germania.

Dulles a văzut de asemenea în pro
punerea sovietică o abatere de la pro
punerea prezentată la 4 februarie 1954 
de delegația U.R.S.S. la conferința de 
la Berlin, și anume ca poporul ger
man să hotărască, fără amestecul sta
telor străine, orînduirea socială și de 
Stat a Germaniei democrate. O ase
menea interpretare a propunerii sovie-

Cuvîntarea lui V. M. Molotov
Dcmnule președinte, domnilor, 
înțelegem cu toții că sarcina noas

tră este de a îndeplini directivele pe 
care ni le-au dat șefii guvernelor. A- 
ceasta necesită să ne înțelegem bine 
unii pe alții și să ne străduim ca 
discuțiile noastre să ducă la anumite 
rezultate practice.

In ceea ce privește delegația sovie
tică s-a străduit și se străduiește în 
modul cel mai conștiincios ca înde
plinirea directivelor șefilor guvernelor 
să corespundă spiritului și sensului 
acestor directive și ca, în urma discu
țiilor, să stabilim ce anume ne unește 
și contribuie la rezolvarea problemei 
germane.

Poziția ceior trei puteri și-a găsit 
expresie în documentul pe care l-am 
primit la începutul lucrărilor noastre 
și care se compunea din trei părți: 
preambulul, proiectul de tratat și 
„planul Eden". Poziția Uniunii Sovie
tice a fost expusă în următoarele do
cumente : în pr<mul rînd, în proiectul 
de, tratat general european de securi
tate colectivă în Europa. Aceasta a 
fost o propunere referitoare la în
treaga Europă. După ce s-a precizat 
O anumită atitudine față de acest pro
iect, am prezentat proiectul de tratat 
de securitate în Europa referitor la o 
parte a Europei. In afară de aceasta, 
am prezentat propuneri care se referă 
la o zonă de limitare a armamentelor 
și inspecție. Și însfîrșit, am prezentat 
propunerea cu privire ta crearea unui 
Consiliu pe întreaga Germanie. Dacă 
luăm laolaltă toate aceste documente, 
ele dau un răspuns complet la proble
mele puse în directivele șefilor guver
nelor.

Astăzi s-a făcut observația că pro
punerea noastră cu privire Ja crearea 
unții Consiliu pe întreaga Germanie 
n-ar corespunde directivelor care 
lie-au fost date. Nu este greu de do
vedit că această remarcă nu cores
punde realității.

Crearea unui Consiliu 
pe întreaga Germanie 

corespunde cu directivele 
șefilor de guverne

In conformitate cu directivele șe
filor guvernelor, în ea se spune: 
„Călăuziți de năzuința de a contribui 
ia dezvoltarea colaborării multilate
rale dintre Republica Democrată Ger. 
iriană și Republica Federală Germană 
și la crearea condițiilor pentru solu
ționarea problemei germane și reu
nificarea Germaniei prin alegeri libere 
în conformitate cu interesele națio
nale ale poporului german și cu in
teresele securității europene, miniștrii 
Afacerilor Externe ai U.R.S.S., S.U.A. 
Marii Britanii și Franței declară ur
mătoarele..." Din aceasta se vede că 
baza propunerii pe care am prezen
tat-o in problema germană o consti
tuie tocmai directivele menționate. 
Acest proiect poate fi acceptat sau nu, 
el poate fi considerat suficient de 
complet sau insuficient de complet, 
dar acest proiect pune pe un teren 
practic problemele referitoare la Ger
mania și are drept scop înfăptuirea 
directivelor care ne-au fost date.

Ni se spune că proiectul nostru nu 
stabilește alegeri în Germania pentru 
anul 1956. Da, este adevărat. Proiec
tul nostru nu conține propunerea de 
a se fixa de pe acum alegeri în Ger
mania pentru anul 1956. Credem că 
ar ti mai bine să-i întrebăm pe ger
mani înșiși cînd să se țină alegerile. 
Or noi nu am ajuns încă să cădem de 
acord și să-i întrebăm pe germani 
care este părerea lor în această pro
blemă.

Dl. Dulles a făcut remarca că pozi
ția Uniunii Sovietice în problema

3 n oie
tice rezultă, după spusele lui J. Dul
les, din aceea că în declarația din 2 
noiembrie a delegației sovietice se 
sublinia necesitatea menținerii, în ca
zul unificării Germaniei, a cuceririlor 
politice și social-economice ale oame
nilor muncii din R.D. Germană.

După cum arăta însă ieri dl. Mac 
Millan, a spus J. Dulles, formularea 
și spiritul directivelor șefilor guverne
lor constau în aceea că Germania tre
buie să redevină o națiune care să-și 
stabilească o politică externă proprie, 
o politică internă proprie și să hotă
rască problema sistemului ei social pe 
scară națională. Mi se pare că acest 
punct din directive este lăsat acum la 
o parte de delegația sovietică, deși 
aceasta înseamnă o renunțare la pozi
ția ei anterioară expusă la Berlin anul 
trecut. Trebuie să subliniez faptul că 
Uniunea Sovietică prevede renunțarea 
de către 50.000.000 de germani la par
ticiparea la pactul nord-atlantic și 
Uniunea Europei occidentale.

J. Dulles a insistat dip nou asupra 
faptului că blocul nord-atlantic și 
Uniunea Eliropei occidentale ar fi or
ganizații cu caracter defensiv și că 
participarea R.F. Germane la aceste 
alianțe ar pune sub control înarmarea 
R.F. Germane.

Incercind să prezinte poziția guver
nului sovietic ca o poziție de renun
țare la unificarea Germaniei, J. Dul
les a declarat că menținerea scindării 
Germaniei conține în ea primejdia 
reînvierii naționalismului german.

A luat apoi cuvîntul A. Pinay. De
clarația sa a constituit o încercare de 
a dovedi că ar fi imposibil să se sta
bilească un contact între cele două 
state germane, date fiind deosebirile 
fundamentale dintre'ele El a declarat 
că delegației sovietice i-au fost trans
mise încă de mult propunerile precise 
ale delegațiilor puterilor occidentale 
în problema ținerii alegerilor în Ger
mania și a propus să se treacă la 
examinarea lor.

H. Mac Millan s-a alăturat întru 
totul declarațiilor din 2 și 3 noiembrie 
ale lui J. Dulles, arătînd că în aceste 
declarații este expus în întregime 
punctul de vedere al delegației en
gleze. Solidarizîndu-se și cu declara
țiile lui A. Pinay, el a afirmat că ar 
dorj totuși să expună anumite consi
derente asupra problemei aflate în 
discuție.

germană s-a schimbat în comparație 
cu poziția pe care ea se situase la 
conferința de la Berlin la începutul 
anului 1954. La rîndul nostru între
băm : este oare adevărat că de la con
ferința de la Berlin nu s-au produs 
anumite schimbări atit în Republica 
Democrată Germană, cît și în Repu
blica Federală Germană ? Ar putea 
spune cineva că nu s-a schimbat 
nimic în acest an și jumătate care a 
trecut de la conferința de la Berlin? 
Trebuie să constatăm că s-au petrecut 
schimbări substanțiale, și acest lucru 
nu a putut să nu se răsfrîngă asupra 
propunerilor și concluziilor pe care 
trebuie să le facem în legătură cu 
aceasta.

Nu pot fi uitate 
alegerile care l-au adus 

ia putere pe Hitler
Știm bine că Germania occidentală 

se remilitarizează în prezent din plin 
și că ea este inclusă in grupările mi
litare occidentale. Cele două state 
germane, atît R. F. Germană, cît și 
R. D. Germană, au devenit între timp 
state suverane și, în afară de aceasta, 
devine tot mai evident faptul că dez
voltarea celor două state germane 
evoluiază în sensuri diferite, lucru pe 
care l-am arătat nu odată pînă acum.

Putem oare trece cu vederea toate 
acestea ? După părerea noastră nu pu
tem. Nu se poate să nu se țină seama 
de fapte și să se ignoreze situația 
creată in Germania. Faptele nu pot fi 
tratate atît de liber și nu se poate 
susține că poziția guvernului sovietic 
și ultima noastră propunere în pro
blema germană nu tin seama de nece
sitatea de a se reglementa problema 
germană în conformitate cu adevărata 
voință a poporului german. Propune
rea de a se constitui un Cons.hu pe 
întreaga Germanie urmărește tocmai 
să contribuie la crearea unor condiții 
care să permită poporului Germaniei 
să-și exprime în mod liber cu adevă
rat voinja, inclusiv prin ținerea unor 
alegeri pe întreaga Germanie.

Ni s-a vorbit aici despre alegeri li
bere. Aș vrea și eu să mă reier la 
această problemă, măcar în liniile cele 
mai generale, întrucît ea are o impor
tantă foarte mare pentru Germania. 
Dacă se ia exemplul Germaniei nu 
trebuie să trecem cu vederea un fapt 
foarte instructiv nu numai pentru po
porul german, și anume modul în 
care a venit Hitler la putere. Trebuie 
să ne amintim treptele pe care s-au 
urcat, folosind alegerile de atunci pe 
întreaga Germanie, întîi von Papen și 
Hindenburg, iar apoi, cu ajutorul lor. 
Hitler, care a fost impus poporului 
german cu respectarea tuturor forma
lităților în desfășurarea alegerilor pe 
întreaga Germanie.

Știm prea bine cum s-au terminat 
toate acestea, mai ales după ce Hitler 
și guvernul său au dezlănțuit cel deal 
doilea război mondial. Adolf Hitler 
nu mai există. Dar ce garanție avem 
că nu va veni un nou Hiiiler ? Este 
cazul să spun că același von Papen 
care, cu ajutorul lui Hindenburg, l-a 
adus pe Hitler în postul de șef al sta
tului german trăiește. Am văzut re
cent un ziar elvețian care publică o 
fotografie înfățișîndu-1 pe von Papen 
la sosirea sa într-unul din orașele Ger
maniei occidentale, unde s-au găsit 
tineri care să-l întimpine cu torte a- 
prinse și cu strigăte amintind un tre
cut apropiat.

Desigur că nu este întîmplător nici 
faptul că conferințarie laYalka, la care 
au participat șefii guvernelor S.U.A, 
Angliei și U.R.S.S., și conferința de la 
Potsdam au adoptat hotărîrea de a nu 
admite ca Germania să pășească pe 
calea veche, militarists. Aceasta nu era 
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mbr ie
In cuvîntarea sa, a spus el. dl. 

Molotov ne-a făcut o expunere deose
bit de completă, și deosebit de 
instructivă a părerilor sale în 
problema reunificării Germaniei. Dar 
cînd și-a prezentat documentul, tre
buie să recunosc că am fost dezilu
zionat, Am avut posibilitatea să stu
diez foarte minuțios acest document. 
Și dacă l-am înțeles în mod just, el 
pornește de la presupunerea că în pre
zent (citez) „poporul german es:e 
lipsit de posibilitatea de a trăi în- 
tr-un stat unit". Acest document nu 
vorbește nimic despre felul în care 
poate fi oferită germanilor o aseme
nea posibilitate. S-ar părea că dl. 
Molotov, s-ar fi împăcat cu aceasta 
și, oricare ar fi calitatea propunerii 
sale, ea nu este în nici un caz o pro
punere de ramificare a Germaniei. 
Acest document nu conține o propu
nere în problema alegerilor libere.

II. Mac Millan a afirmat că confe
rinței i-a fost prezentată doar o sin
gură propunere, în problema reun Li
cării Germaniei, și anume „planul 
Eden" și că conferința nu dispune de 
o propunere care să oglindească punc
tul de vedere al guvernului sovietic 
în această problemă.

Arătînd că în cuvîntarea sa din 2 
noiembrie V. M. Molotov a expus în 
mod amănunțit punctul său de ve
dere, H. Mac Millan a propus să se 
încerce încăodată examinarea „planu
lui Eden" care, după spusele sale, 
poate satisface toate cerințele pe care 
le formulează guvernul sovietic. El a 
arătat că nu este de acord cu decla
rația lui V. M. Molotov potrivit căreia 
propunerile celor trei puteri occiden
tale nu țin seama de directivele șefi
lor guvernelor, care prevăd că reuni- 
ficarea Germaniei prin alegeri libere 
trebuie înfăptuită în conformitate cu 
interesele naționale ale poporului ger
man și interesele securității europene.

H. Mac Millan a declarat că, după 
părerea sa, există trei criterii pe care 
trebuie să le satisfacă planul reunifi
cării Germaniei. Aceste criterii sînt 
următoarele: în primul rînd, reunifi
carea trebuie înfăptuită rapid, în al 
doilea rînd, ea trebuie înfăptuită în 
condiții acceptabile pentru poporul 
german, și în al treilea rînd, ea tre
buie să fie în conformitate cu sarcina 
asigurării securității europene. H. 
Mac Millan a susținut că „planul 
Eden" corespunde tuturor acestor ce
rințe.

A luat apoi cuvîntul V. M. Molotgv.

de loc în contradicție cu declarația 
noastră comună că toți am fost și sîn- 
tem pentru alegeri libere pe întreaga 
Germanie.

In directivele șefilor guvernelor se 
spune nu întîmplător că rezolvarea 
problemei germane și reunificarea Ger
maniei prin alegeri libere trebuie în
făptuite în conformitate cu interesele 
naționale ale poporului german și cu 
interesele securității europene. S-ar 
putea să se găsească oameni care să 
spună că o directivă care prevede ca 
rezolvarea problemei germane și tine
rea unor alegeri libere în Gei mania să 
se înfăptuiască în conformitate cu in
teresele securității europene și cu .in
teresele naționale ale poporului ger
man reprezintă ceva impus popoiului 
german. Dar șefii guvernelor n-au 
considerat just acest punct de vedere 
și mi se pare că au avut toi temeiul 
și că nimeni nu poate pune la îndo
ială că tocmai așa trebuie abordată re
zolvarea p.oblcmei germane și a ale
gerilor în Germania.

Știm bine ce mult sînt apreciate în 
anumite state acordurile de la Paris 
despre care s-e consideră acolo că au 
fost adoptate de bunăvoie de poporul 
german. Mulți oameni care privesc în 
mod obiectiv starea de lucruri, se în
doiesc că aceasta ar corespunde voin
ței poporului german. Știm că repre
zentanții poporului german care sînt 
cel mai puternic legați de oamenii 
muncii, de clasa muncitoare din Ger
mania — social democrații și comu
niștii — sînt împotriva acordurilor de 
la Paris. Dacă 6e ține 6ea.ma că majo
ritatea populației Germaniei răsărite
ne este de asemenea împotriva acor
durilor de la Paris, trebuie să se re
cunoască, că deși acestea au devenit 
o realitate, nu există date convingă
toare care să dovedească că majorita
tea poporului german le sprijină. Dim
potrivă, toate datele arată că acordu
rile de la Paris au fost impuse po
porului german.

Aici s-a vorbit destul despre ce în
seamnă alegeri libere. S-au spus mul
te și despre faptul că nu trebuie să se 
aibă de-a face cu R.D. Germană deoa
rece aoolo nu s-ar fi ținut alegeri li
bere. Multe replici aruncate au avut 
rolul de a minimaliza importanța a- 
legerilor pe bază de liste unice care 
au avut loc în R.D. Germană și care 
au arătat că majoritatea populației 
sprijină ferm actualul regim din Re
publica Democrată Germană și actua
lul ei guvern. Desigur că metoda ale
gerilor aplicată în R.D. Germană nu 
este ceva care ar putea servi ca mo
del pentru to.ii. Nu este obligatoriu 
nici ca în privința alegerilor pe în
treaga German e să cădem de acord 
dinainte asupra vreunei proceduri a 
acestor alegeri. Aceasta este o ches
tiune a poporului german însuși.

Dar mi Se pare că ar ti o mare sub
apreciere dacă am privi cu atîta su
perioritate practica listelor unice în 
alegerile dintr-d țară sau alta.

Sînt nevoit să mă refer la situația 
din țara noastră, din Uniunea Sovie
tică. Intr-adevăr, noi ținem alegeri.e 
pe bază de liste unice și nu regretăm 
acest lucru. In Uniunea Sovietică ale
gerile se țin pe bază de lisle unice și 
credem că ținerea alegerilor pe bază 
de liste unice a avut o importanță 
foarte mare pentru creșterea uriașă 
a forțelor noastre, pentru unirea for
țelor poporului nostru. Nu în fiecare 
.ară se ipoate face acest lucru. Acolo 
unde poporul nu este îmtr-adevăr «nit 
acest lucru este aproape cu neputință. 
In Rusia țaristă, sub țarism, se pre
zentau multe liste în alegeri. Noi ou 
considerăm insă că această dădea re
zultate mari pentru poporul nostru. 
In prezent, alegerile se desfășoară în 
țara noastră pe bază de liste unice. 
Dar fiecare dintre noi, fiecare dintre 

cei care vor dori să ia cunoștință de 
starea de lucruri din U.R.S.S., se poa
te convinge cît este de trainic sprijinul 
de care se bucură guvernul nostru în 
rîndurile .poporului său. Cred că pu
tem spune cu deplin temei că guver
nul țării noastre, care a reușit să u- 
nească pe muncitori, țărani și intelec
tuali, întreaga .populație a țării noas
tre, este unul din cele mai stabile 
guverne din punctul de vedere al. în
crederii poporului său. Uniunea So
vietică a ooupat totodată un loc demn 
în rîndul celorlalte popoare.

O zonă reală între Vest 
și Est, nu o zonă 

la răsăritul Germaniei
Trec la analiza poziției celor trei 

puteri, așa cum se prezintă ea la con
ferința noastră.

Se poate spune că poziția celor trei 
puteri, așa cum este expusă în docu
mentul lor pe mărginea primu'ui 
punct al ordinei noastre de zi, nu 
ține seama de schimbările care s-au 
petrecut în ultima vreme în legătură 
cu problema germană, și pe care le-am 
mai arătat. Se poate doar sublinia 
câ există o schimbare a poziției 
color trei puteri și în comparație cu 
ceea ce s-a spus foarte recent la con
ferința șefilor guvernelor. Mă refer ța 
propunerea făcută de guvernul britanic 
la conferința șefilor guvernelor căreia 
acuma nu știu de ce nu i se acordă de
loc atenție.

Știm cu toții că în propunerea 
d-.lui Eden la conferința din iulie a 
șefilor guvernelor se vorbea despre 
crearea unei zone de limitare și in
specție a armamentelor, situată „între 
Vest și Est", ceea ce corespunde ac
tualei situații de fapt. In directivele 
șefilor guvernelor se vorbește de ase
menea despre o zonă „între Vest și 
Est", avîndu-se în vedere ceea ce pro
pusese și delegația britanică. Acum 
însă ni se propune cu totul altceva. In 
prezent ni se vorbește despre o zonă 
care trebuie să treacă pe linia care se
pară Germania de celelalte state, a- 
dică pe o linie care nu există încă 
ceea ce nu corespunde deloc cu ceea 
ce s-a propus. Este cu totul evident 
că aceasta nu corespunde celor pro
puse la conferința șefilor guvernelor.

Așa-numitul „plan Eden", referitor 
Ia problema alegerillor pe întreaga 
Germanie, a luat de asemenea o dez
voltare nouă. Acestui plan i s-a a- 
dăugat acum partea care se referă la 
securitatea europeană, Considerăm că 
aceasta a constituit un element po
zitiv în dezvoltarea „Planului Eden". 
Pe de altă parte însă, nu putem tre
ce cu vederea un alt element. In de
clarația făcută de mine la ședința 
precedentă se vorbea despre urmă
toarele : un element nou în proiectul 
de tratat al celor trei puteri este că 
rezolvarea problemei unificării Ger- 
raaniei este legată nu numai de re- 
militarizarea Germaniei, ci și de 
participarea obligatorie a Germaniei 
la grupări militare ca blocul nord- 
Atlantic și Uniunea Europei occiden
tale.

In ședința precedentă, dl. Dulles a 
dat explicațiile sale în legătură cu 
această chestiune. Mi se pare însă că 
ele nu răspund la întrebarea care a 
fost pusă.

Iată tot ce a spus .dl. Dulles Ia șe
dința anterioară (citez după steno
grama cuvîntării sale) : „In forma în 
care a fost prezentată de cele trei 
puteri occidentale, propunerea prevede 
că tratatul va intra în vigoare nu
mai concomitent cu reunificarea Ger
maniei. De aceea ar fi inexact să se 
spună că el va intra în vigoare nu
mai atunci cînd Germania va intra în 
N.A.T.O. Această prevedere trebuie 
examinată în legătură cu prevederea 
cuprinsă în „planul Eden" anexat la 
tratat și care prevede că un guvern 
al întregii Germanii poate accepta 
sau respinge aderarea la N.A.T.O. 
Este adevărat că în propunerea noas
tră se spune că aceste hotărîri vor 
intra în vigoare treptat, pe etape 
care vor fi fixate de comun acord. 
Sperăm să obținem la timpul cuve
nit asentimentul guvernului sovietic 
în această privință".

Cum să iegăm acum cele spuse aici 
de dl. Dulles de ceea ce se spune în 
textul documentului celor trei puteri 
pe care l-am primit la 28 octombrie? 
Or în textul acestui document se 
spune: „Tratatul va intra în vigoare 
numai în funcție de reunificarea Ger
maniei. El va intra în vigoare pe e- 
tape. El va fi semnat concomitent cu 
„planul Eden". El va intra definitiv 
în vigoare în momentul cînd Germa
nia reunificată va hotărî să intre în 
Organizația tratatului nord-Atlantic 
și în Uniunea Europei occidentale".

Oare citatele reproduse nu îndrep
tățesc următoarea observație a noas
tră? : „Ceea ce ni se propune se poate 
rezuma în felul următor : Dacă doriți 
să fie semnat un trata* sau altul de 
securitate europeană, trebuie să. ac
ceptați condițiile noastre cu privire la 
Germania, adică să acceptați remilita- 
rizarea . Germaniei unificate și inclu
derea ei în blocul Atlanticului de 
nord (N.A.T.O.) care, după cum -se 
știe, este îndreptat împotriva 
U.R.S.S.".

Ingăduiți-mi să amintesc încă o în
trebare pe care delegația sovietică a 
pus-o și la care r;u a primit răspuns:

Ce se va întîmpla dacă Germania 
unificată și remi.litarizată va denunța 
toate tratatele și acordurile și se va 
angaja ea însăși pe calea creării de 
grupări militare pe care ea ie- va con
sidera necesare ? Cum pot fi concepu
te în acest caz garanțiile de securitate 
pentru U.R.S.S. și celelalte state eu
ropene despre care vorbim aici ? Ve
dem că planul care a fost prezentat 
de cele trei puteri în problema „reu- 
nificarea Germaniei și securitatea" 
es'.e .pătruns de o anumită neîncredere 
față de viitoarea Germanie. In con
dițiile actuale aceasta este lesne de 
înțeles. Aceasta face cu atît mai ac
tuală întrebarea pusă de mine.

Unul din argumentele principale ale 
reprezentanților celor trei puteri occi
dentale. în sprijinul propunerilor lor. 
este că N.A.T.O. ar fi o grupare de 
fensivă. Noi am mai arătat că refuzul 
de a admite U.R.S.S. în această orga
nizație nu concordă cu asemenea afir 
mâții. Trebuie să se sublinieze însăși 
ceea ce constituie una din laturile im
portante ale activității N.A.T.O. Este 
știut că în sistemul N.A.T.O. și în con
formitate cu planurile .șale strategice 

au fost create numeroase baze mili
tare, în special în regiunile apropiate 
de teritoriul Uniunii Sovietice. Este 
greu pentru noi, oamenii sovietici, să 
credem că toate acestea sînt făcute în 
sccpurj defensive. Nu putem să nu ți
nem seama de aceasta cînd vorbim 
de garanții de securitate pentru Uni
unea Sovietică și. pentru alte state.

Ni se spune în continuare că acor
durile de la Paris ar impune diferite 
îngrădiri Germaniei occidentale, iar 
ulterior Germaniei unificate. Aceasta 
nu constituie însă un răspuns la în
trebarea despre garanțiile pentru sta
tele care nu participă Ia aceste acor
duri. întrucît în Europa rămîn gru
pări militare opuse unele altora, par- 
ticipanții la grupările occidentale ar 
putea anula la p'opria lor apreciere 
aceste îngrădiri, la fel după cum le-au 
și introdus la propria lor apreciere. 
Ce rămîne atunci din garanțiile pen
tru statele europene care nu fac par
te din această grupare militară, din 
gruparea N.A.T.O. ?

Amintesc că punem nu numai pro
blema securității pentru Uniunea So
vietică ci și problema securității pen
tru celelalte state 'europene, în spe
cial pentru acelea care au suferit atît 
de mult de pe urma agresiunii hiile- 
riste. Ce fel de garanții oferă pen
tru aceste state proiectul celor trei 
state occidentale ? Ceea ce spunea în 
legătură cu aceasta dl. Dulles nu ne 
poate satisface deoarece este o expli
cație foarte vagă.

Intr-adevăr, în ce măsură poate fi 
asigurată de pildă Polonia sau Ceho
slovacia prin tratatul care ni se pro
pune să-l acceptăm ? In ceea ce s-a 
spus aici în legătură cu acest tratat și 
în textul 'tratatului nu găsim nici în 
ceea ce privește Polonia, nici în ceea 
ce privește celelalte state europene, 
un răspuns precis la întrebarea des
pre garanțiile pentru securitatea lor.

Iată observațiile suplimentare ale 
delegației sovietice în legătură cu 
propunerile care ni s-au făcut în pro
blema securității europene și a Ger
maniei. Din aceasta vedeți că ne este 
greu să considerăm satisfăcătoare a- 
ceste propuneri în principalele proble
me ale securității.

Acțiuni concrete în locul 
declarațiilor generale

Delegația sovietică își exprimă re
gretul că nici dl. Dulles, nici dl. Pi- 

,nay nu au acordat o atenție serioasă 
’Importantei ipe care ar avea-o în spe
cial din punctul de vedere al îmbu
nătățirii situației existente o hotărîre 
a noastră de natură să ducă Ia crea
rea unui organism pe întreaga Ger
manie, pentru apropierea încă de pe 
acum a celor două părți aile Germa
niei.

Acestei chestiuni i-a acordat aten
ție dl. Mac Millan. El a atras atenția 
asupra a ceea ce, din punctul său de 
vedere, constituie lipsuri în propune
rea noastră. Nimeni nu spune însă 
că noi avem deja o propunere care 
epuizează problema, o propunere care 
nu poale fi corectată, care nu poate 
fi îmbunătățită, sau modificată în așa 
fel incit să corespundă mai bine te
lurilor trasate în directivele șefilor 
guvernelor. Trebuie să constatăm însă 
că dacă nu am dori să examinăm pro
blema creării unui organism pe în
treaga Germanie, fie ol un Consiliu pe 
întreaga Germanie sau orice alt orga
nism. ar însemna că nu facem pasul 
practic pe care îl putem face în pre
zent .pentru unificarea Germaniei, pen
tru pregătirea unei rezolvări defini
tive a probleme; germane. Nu trebuie 
să ne îndepărtăm de la această ches
tiune. Nu trebuie să reducem lucru
rile la declarații generale care nu ne 
fac să progresăm. Trebuie să încer
căm să găsim o hotărîre constituind 
pasul practic, care să corespundă di
rectivelor șefilor guvernelor și care să 
ne ajute să rezolvăm problema discu
tată de noi — asigurarea securității 
europene .și rezolvarea problemei ger
mane.

Chiar dacă cineva dintre noi are 
îndoieli asupra rolului pe care îl poa
te avea Consiliul pe întreaga Germa
nie propus de noi, de ce să nu încer
căm această formă de colaborare în
tre celle două părți ale Germaniei și 
să n-o verificăm în practică ? Nu exis
tă doar nici un fel de temei să se con
sidere că prin aceasta unei părți sau 
alteia a Germaniei i se vor impune 
rînduieli care nu-; vor fi pe plac. în
suși conținutul propunerii noastre in
clude acest 'lucru. Dl. Mac Millan a 
manifestat destulă măiestrie cînd a 
demonstrat că această propunere nu-1 
satisface. El nu a propus însă nimic 
altceva care să fie mai corespunză
tor și mai practic pentru înfăptuirea 
țelurilor care ne stau în fată.

Propunerea de a se creea un Consi
liu pe întreaga Germanie are scopul 
de a contribui la apropierea celor două 
părți ale Germaniei. Ea presupune, 
după cum se știe, că în Consiliul pe 
întreaga Germanie hotăirîrile vor fi 
adoptate nu prin impunerea voinței 
unei părți celeilalte, ci de comun a- 
cord. Deși dl. Mac M’idlan a spus că 
pozițiile celor două părți ale Germa
niei sînt de neîmpăcat și că de aceia 
nu este recomandabil să se meargă 
pe calea creării unui organism pe în
treaga Germanie, nu se poate totuși 
să nu se constate că nici dl. Mac Mil
lan și nici altcineva dintre ce; care 
au criticat proiectul nostru nu ne-au 
propus altceva care practic să ne facă 
să progresăm.

Delegația sovietică consideră că 
crearea unui organism pe întreaga 
Germanie ar constitui un pas real în 
rezolvarea problemei germane. Acest 
pas ar scoate problema de pe planul 
discuțiilor pu.nînd-o pe făgașul prac
tic al pregătirii condițiilor care să 
ușureze rezolvarea acestei probleme 
de o uriașă însemnătate vitală pen
tru națiunea . germană, și totodată 
pentru toate popoarele Europei.

★
H. Mac Millan a mulțumit lui V. 

M. Molotov pentru atenția pe care a 
acordat-o observațiilor critice pe .mar
ginea propunerilor sovietice în. pro
blema germană făcute, de delegația 
engleză.

Consider, a spus Mac Millan, că am 
obținut succese în examinarea proble
mei germane și că pînă la ședința 
de mîine voim.avea timp să obținem 
un nou progres.

N.R. — Subtitlurile din cuvîntarea 
lui V..M. Molotov aparfin redacției.

Ședin ța din
GENEVA 4 (Agerpres). — Cores

pondentă specială : La 4 noiembrie a 
continuat sub președinția lui V. M. 
Molotov, examinarea de către cei pa
tru miniștri de externe a punctului 1 
de pe ordinea de zi: Securitatea eu
ropeană și Germania.

Luînd cuvîntul secretarul Departa
mentului de Stat al S.U.A., J. F. 
DULLES, a spuș că ar dori să facă 
un bilanț al lucrărilor conferinței după 
prima să.ptămînă. El a subliniat că în 
problema securității europene pozițiile 
pa.rticipanților s-au apropiat, dar că 
în problema germană divergentele 
persistă. Dulles a declarat că fără a 
subestima dificultățile, el este optimist 
în ceea ce privește un acord în pro
blema securității.

A luat cuvîntul .apoi ministrul de 
externe francez. A. PINAY, care a 
susținut că propunerile sovietice ar 
menține divizarea Germaniei. El a 
cerut ca delegația sovietică să-și ex
prime părerea în privința unificării și 
a alegerilor libere pe întreaga Germa
nie și a cerut de asemenea ca, în ca
zul cînd delegația sovietică nu ar a- 
vea noi propuneri, să ia drept bază 
de discuții pianul prezentat de puteri
le occidentale.

A urmat h cuvînt ministrul de 
externe al Marii Britanii, H. MAC 
MILLAN, care, ca și Dulles și Pinay, 
a afirmat că puterile occidentale ar 
fi .răspuns la toate întrebările puse 
pînă în prezent de delegația sovietică 
și ar dori să afle părerea Uniunii So
vietice în privința unificării Germa
niei.

Luînd cuvîntul, ministrul de ex
terne al Uniunii Sovietice, V. M. 
MOLOTOV, a subliniat că este util 
să se retină punctele în care există o 
apropiere.

V. M. Molotov a relevat la rîndul

Prînzul oferit de J. F. Dulles
GENEVA 4 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 3 noiembrie, secretarul 
de stat al S.U.A., J. Dulles, a oferit 
un prînz în cinstea delegațiilor țări
lor participante la conferința miniș
trilor Afacerilor Externe ai celor pa

Ședința experților occidentali 
cu observatorii R. F. Germane

GENEVA 4 (Agerpres). — Agenția 
United Press anunță că Blankenhorn, 
șeful delegației de observatori ai Re
publicii Federale Germane pe lingă 
conferința de la Geneva a miniștrilor 
Afacerilor Externe a; celor patru pu
teri, și Grewe, expert al delegației, au 
participat la 4 noiembrie la lucrările 
grupului de experți ai celor trei pu
teri occidentale

Lucrările comune au avut loc la

„Republica Democrată Germană 
se află în etapa creării bazelor socialismului" 
Raportul prezentat ds Otto Grotewohl la plenara C.C. al P.S.U.G.

BERLIN 4 (Agerpres). — Ziarul 
„Neues Deutschland" a publicat rapor
tul prezentat de Otto Grotewohl, pri
mul ministru al R. D. Germane, la 
cea de a 25-a plenară a Comitetului 
Central al Partidului Socialist Unit 
din Germania, intitulat „îmbunătăți
rea muncii aparatului de stat în 
scopul îndeplinirii sarcinilor econo
mice și administrative".

Republica Democrată Germană, a- 
rată Otto Grotewohl, se află în etapa 
creării bazelor socialismului.

Instrumentul principal de creare a 
bazelor socialismului îl constituie sta
tul care, cu participarea activă a tu
turor forjelor progresiste, se bizuie pe 
două clase principale — clasa munci
toare și țărănimea muncitoare. Pu
terea de stat a muncitorilor și țăra
nilor, arată O. Grotewohl, trebuie să 
îndeplinească următoarele sarcini:

1).  Să reprime împotrivirea marilor

La închiderea ediției

Declarațiile colonelului Nasser în legătură 
cu atacul Israelului împotriva Egiptului
• Parlamentul israelian a aprobat atacarea pozițiilor egip

tene. • Scrisoarea adresată Consiliului de Securitate de delega
ția egipteană la O.N.U. • Ce declară purtătorul de cuvînt al 
Ministerului de Externe britanic.

CAIRO 4 (Agerpres). — Citînd pos
tul de radio Cairo, agenția France 
Presse transmite o declarație făcută 
de primul ministru al Egiptului, co
lonelul Nasser, în legătură cu atacul 
săvîrșit la 3 noiembrie de forje mili
tare israeliene împotriva postului egip
tean Safa din regiunea de frontieră 
dintre Israel și Egipt. Premierul egip
tean a subliniat că atacul prin sur
prindere al forfelor israeliene a coin
cis cu un apel pașnic adresat țărilor 
arabe de primul ministru al Israelu
lui, Ben Gurion. Colonelul Nasser a 
declarat că forțele israeliene ataca
toare se cifrează la 2000 de oameni 
și că atacul ti fost sprijinit de bom
bardamente aviatice. Arătînd că ata
cul împotriva poziției Safa este al 
doilea atac în decurs de șapte zile, 
șeful guvernului egiptean a spus în 
încheiere : „Ben Gurion vrea în mod 
evident să impună pacea prin forța 
armelor. Declarațiile sale aparent paș
nice constituie o perdea de fum pen
tru camuflarea ofensivei pe care a 
pregătit-o în culise".

★
IERUSALIM 4 (Agerpres). — După 

cum anunță corespondentul agenției 
France Presse. operația întreprinsă în 
noaptea de 2 spre 3 noiembrie, îm
potriva pozițiilor egiptene, a fost a- 
probată de parlamentul Israelului, 
unde s-a exprimat la, 3 noiembrie sa
tisfacție în legătură cu „activitatea 
desfășurată de soldații Israelului". 
Moshe Daian, șeful statului major ge-

4 noiembrie
său existența unei apropieri între 
punctele de vedere în problema secu
rității și anume în privința refuzului 
de a se recurge la forță și de a se 
acorda ajutor' agresorului și în pri
vința creării unei zone de control și 
limitare a armamentelor. El a spus că 
nu există un acord în alte probleme 
foarte importante.

Roferindu-se la faptul că ministrul 
de externe britanic. MacMMlan, a pus 
o serie de probleme privind detaliile 
electorale, V., M- Molotov a arătat că 
îu primul rînd sarcina miniștrilor 
este de a se ocupa de chestiunile e- 
sențiale. V. M. Molotov a arătat că 
delegația sovietică n-a .primit răspuns 
la întrebări importante privind asi
gurarea securității europene.

Dacă vrem să studiem serios pro" 
b'.ema germană, — a sub’.iniait V. M. 
Molotov — trebuie să ascultăm pe 
reprezentanții poporului german.

Luînd din nou cuvîntul secretarul 
Departamentului de Stat DULLES, a 
făcut o serie de observații în proble
mele discutate. El a supus după ace
ea conferinței un proiect privind or
ganizarea de alegeri libere în întrea
ga Germanie în cursul lunii septem
brie 1956.

MAC MILLAN și PINAY care au 
luat cuvîntul au declarat că susțin 
propunerea făcută de Dulles.

Luînd din nou cuvîntul. ministrul 
de externe al U.R.S.S., V. M. MOLO
TOV, a declarat că delegația sovieti
că va studia atent propunerea occi
dentală. In această propunere, a arătat 
el, ar trebui să se cadă de acord pen
tru invitarea reprezentanților R. D- 
Germane și R. F Germane la confe
rință pentru a-și exprima punctul lor 
de vedere.

Următoarea ședință va avea loc 
marți la ora 15,30.

tru puteri. Din partea sovietică la 
prînz au participat V. M. Molotov, A. 
A. Gromîko, mareșalul Uniunii So
vietice V. D. Sokolovski, S. A. Vino
gradov, G. Ml Pușkin.

sediul delegației britanice. Concluziile 
ședinței au fost examinate tot în 
cursul zilei de vineri de cei trei mi
niștri de externe occidentali care s-au 
întîlnit de asemenea la sediul dele
gației britanice. Agenția France Pres
se anunță că aceste întruniri au fost 
legate de pregătirea ședinței din după 
amiaza zilei de 4 noiembrie. J. F. 
Dulles a avut vineri o întrevedere cu 
Blankenhorn.

capitaliști și a marilor proprietari fun
ciari expropriați, să împiedice orice 
încercare de a restabili puterea lor 
anterioară.

2) . Să organizeze construcția socia
lismului prin unirea strînsă a tuturor 
oamenilor muncii și forțelor progre
siste în jurul clasei muncitoare.

3) . Să creeze forțe armate pentru 
apărarea împotriva dușmanilor din a- 
fară.

In fata partidului nostru, a ară
tat O. Grotewohl, stă sarcina de a 
explica oamenilor muncii legătura 
strînsă care există între munca noas
tră în domeniul construirii bazelor so
cialismului în scopul întăririi continu- 
ie a puterii muncitorilor și țăranilor 
din republică și lupta pentru menține
rea păcii și reunificarea Germaniei pe 
o bază pașnică și democratică, și de 
a le da astfel un stimulent pentru noi 
succese în producție.

neral al armatei israeliene, i-a prezen
tat lui David Ben Gurion, primul mi
nistru și ministrul Apărării al Israe
lului, raportul in legătură cu operații
le întreprinse în noaptea de 2 spre 3 
noiembrie.

★

NEW YORK 4 (Agerpres). — TASS 
transmite: Delegația egipteană la 
O.N.U. a dat presei spre publicare o 
scrisoare adresată președintelui Consi
liului de Securitate, în care se sub
liniază că Israelul poartă răspunderea 
pentru incidentele care au avut Ioc în 
zona demilitarizată El-Audja. In scri
soare se arată că în dimineața zilei 
de 3 noiembrie, Israelul „a întreprins 
cel mai aspru atac de la agresiunea 
care a avut loc la 28 februarie 1955 
la Gaza".

★
PARIS 4 (Agerpres). — După cum 

anunță corespondentul agenției France 
Presse, purtătorul de cuvînt al Minis
terului Afacerilor Externe al Angliei, 
referindu-se la incidentul dintre tru
pele israeliene și egiptene în zona de
militarizată El-Audja, a declarat: 
„Considerăm regretabil faptul că for
țele armate ale Israelului au hotărît 
să-și rezolve singure socotelile, mai 
ales atît de curînd după apelul a- 
dresat de generalul Burns (șeful sta
tului major al observatorilor O.N.U. 
în Palestina — N.R.) celor două sta
te. de a pune capăt oricăror acțiuni 
agresive".
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